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گفت و گو

 بخش خصوصی به ویژه در معدن همواره گلایه مند بی توجهی دولتی ها به صدای آنان هس�تند و مدعی اند در تصمیمات مهم با این بخش مش�ورتی 
انجام نمی شود. در این مجال اندک، روزگارمعدن بر آن شد تا تریبونی برای پیشنهاداتی باشد که بخش خصوصی ادعای ارائه به دولت و راهگشا بودن 
آنها را دارند. در این زمینه به سراغ انجمن تولیدکنندگان وصادرکنندگان سنگ آهن، اتحادیه تولیدکنندگان سرب و روی و خانه معدن ایران رفتیم.

با حضور دکتر محمد مهدی طهرانچی صورت گرفت

افتتاح دفتر همکاری مشترک ذوب آهن اصفهان و دانشگاه آزاد اسلامی

دکتر محمدمهدی طهرانچی عضو هیات امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 
و هی��ات همراه ضمن حض��ور در ذوب آهن اصفه��ان و گفت وگو با مهندس 
منصور یزدی زاده مدیرعامل و دیگر مس��ئولین این ش��رکت،  از خط تولید و 

پروژه های توسعه ذوب آهن بازدید نمودند. 
در این بازدید دفتر همکاری مش��ترک ذوب آهن اصفهان و دانش��گاه آزاد 
اس��لامی طی آیین ویژه ای افتت��اح  و از منظومه علم��ی ذوب آهن اصفهان 

رونمایی شد.
، دکتر طهرانچی در حاش��یه ای��ن بازدید به خبرنگار ما  به گزارش 
گفت: تولید ریل ملی باعث افتخار اس��ت و تلاشگران ذوب آهن اصفهان یک 
بار دیگر شعار ما می توانیم را به منصه ظهور رساندند و پشتیبان توسعه حمل 

و نقل ریلی کشور شدند.
وی اف��زود : امروز ش��اهد تحولاتی در ذوب آهن هس��تیم که پایه علمی و 
فن��اوری دارد و این امر نش��انگر مدیری��ت علمی در ای��ن مجموعه و تجربه 

گرانبهای بیش از نیم قرنی این شرکت است.
دکتر طهرانچی با اشاره به افتتاح دفتر همکاری مشترک ذوب آهن اصفهان 
و دانش��گاه آزاد اسلامی، اظهار داش��ت: این حرکت از سال گذشته با امضای 
یک تفاهم نامه آغاز ش��د. همچنین امروز از منظومه علمی ذوب آهن اصفهان 
رونمایی شد که مش��تمل بر 500 موضوع است که هر کدام زمینه پژوهشی 

برای دانشجویان کارشناسی ارشد و دکترا می باشد.
وی ابراز امیدواری کرد که پروژه های مش��ترکی که بین ذوب آهن اصفهان 
و دانشگاه آزاداسلامی انجام می شود پشتوانه ای برای یک حرکت دانش بنیان 

موثر باشد.
رئیس دانش��گاه آزاد اس��لامی افزود: در حال حاضر شاهد پیشرفت روزبه روز 
تکنول��وژی در دنیا هس��تیم و رقابت به ویژه در مبحث قیمت تمام ش��ده با 
بهره گی��ری از دانش های جدید صورت می گیرد. در این ش��رایط لازم اس��ت 

صنایع کشور بر لبه دانش و فناوری حرکت کنند.
دکتر طهرانچی گفت:  امروز ش��اهد بودیم که روحیه بهره گیری از دانش و 
فناوری روز در ذوب آهن اصفهان وجود دارد و این امر علاقه بخش دانش��گاه 

را نیز جهت همکاری و پشتیبانی مضاعف می نماید.  
وی افزود : واحد های دانشگاه آزاد در نجف آباد و لنجان به عنوان دو نقطه 
از یک ش��بکه 400 واحدی پش��تیبان ذوب آهن هس��تند . در واقع دانشگاه 

آزاد با اس��تعداد 24 هزار نفر عضو هیات علمی، س��الانه 60 هزار دانشجوی 
کارشناسی ارشد و 10 هزار دانشجوی دکترا همکاری گسترده ای با ذوب آهن 

اصفهان دارد.
رئی��س دانش��گاه آزاد اس��لامی اظهار داش��ت: فراهم ش��دن فرصت های 
مطالعاتی کمک می کند که اساتید، شرایط صنعت را از نزدیک ببینند و این 

دفتر همکاری مشترک به این امرکمک بسیاری می کند. 
بر این اس��اس دانشجویان هم با موضوعاتی که محور آن حل مسئله است 
در ذوب آه��ن حضور می یابن��د تا ارتباط صنعت و دانش��گاه ثمر بخش تر از 

گذشته باشد .
وی افزود:  هم اکنون بیش از 7 هزار کشش موضوعی در سطح پایان نامه در 
ذوب آهن اصفهان وجود دارد و بر این اساس فرصت پژوهش برای دانشجویان 
فراهم است و این امر رابطه خوبی بین دانشجو، شغل و صنعت ایجاد می کند.

مهن��دس یزدی زاده نیز گف��ت: تفاهم نامه بین ذوب آهن و دانش��گاه آزاد در 
زمینه توس��عه فعالیت های پژوهشی، سال گذش��ته امضا شد و امروز بازدید 
ریاس��ت دانش��گاه آزاد اس��لامی از ذوب آهن با هدف تعمیق روابط، بررسی 
فعالیت های مش��ترک طی یک سال گذشته و همچنین افتتاح دفتر همکاری 

مشترک ذوب آهن اصفهان و دانشگاه آزاد اسلامی صورت گرفت.
وی افزود : توس��عه صنعت و دانش��گاه موجب توسعه اقتصادی کشور است 
و در ذوب آه��ن اصفهان اولویت دارد. در ح��ال حاضر با مدیریت خوب دکتر 
طهرانچی، رابطه بین صنعت و دانش��گاه توس��عه یافته و در مس��یر درستی 

حرکت می کند.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان توس��عه ارتباط صنعت و دانش��گاه را موجب 
افزایش اشتغال، توسعه صنعت و پربارترشدن فعالیت های دانشگاهی دانست 
و گف��ت: ای��ن مجتمع عظیم صنعت��ی از تنوع رش��ته های تحصیلی و تجربه 
گرانبهایی برخوردار اس��ت اما به روزرس��انی این دان��ش تنها از طریق ارتباط 

گسترده با دانشگاه امکان پذیر است.
ش��ایان ذکر است در این بازدید دکتر پیام نجفی رئیس دانشگاه آزاد واحد 
خوراسگان )اصفهان(، دکتر امیر رضا نقش رئیس دانشگاه آزاد واحد نجف آباد 

و دکتر فرید نعیمی رئیس دانشگاه آزاد واحد شهرضا نیز حضور داشتند. 



 ۱۰ هدف ایمیدرو
 در »بومی سازی« اعلام شد

رئیس هیات عامل ایمیدرو 
با بیان اینکه این س��ازمان 
۱۰ اولوی��ت را در اجرای 
بومی س��ازی  برنامه ه��ای 
هدفگ��ذاری کرده اس��ت، 
گفت: خودکفایی در زمینه 
طراحی و س��اخت خطوط تولید با هدف افزایش 
به��ره وری، کاه��ش ارزبری و اش��تغالزایی، ذیل 
اهداف توس��عه ای ایمیدرو در اجرای اس��تراتژی 

»ساخت داخل« تعیین شده است.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی ایمی��درو، خداداد 
غری��ب پ��ور در »نشس��ت کمیته بومی س��ازی 
س��ازمان ایمی��درو« ابتدا با تبریک فرارس��یدن 
ایام دهه فجر و س��الروز ورود بنیانگذار جمهوری 
اس��امی امام )ره( به کش��ور، افزود: استفاده از 
ظرفیت های داخلی در ساخت قطعات، تجهیزات 
و ماشین آلات و مواد اولیه، ضرورتی برای کشور 

در شرایط کنونی است.
وی با اش��اره ب��ه سیاس��ت های کان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و این سازمان در کاهش 
ارزبری، اظهارک��رد: کاهش ارزبری و خودکفایی 
کشور در زمینه طراحی و ساخت خطوط تولید و 
همچنین افزایش بهره وری و سودآوری بنگاه ها با 
کاهش هزینه های تمام شده، از دیگر برنامه های 

ایمیدرو در بومی سازی است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهارکرد: 
به��ره گی��ری از دانش فن��ی در کش��ور، ایجاد 
فرصت های ش��غلی و به اشتراک گذاری دانش و 
تجربیات بنگاه های معدنی در حوزه بومی سازی 

در هدفگذاری مورد توجه قرار گرفته است.
رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو گفت: از س��وی 
دیگ��ر حمای��ت از ایده ه��ای نوآوران��ه، ایج��اد 
فرصت برای س��ازندگان داخل��ی و تامین پایدار 
نیازمندی های مع��دن و صنایع معدنی و کاهش 
ریسک های مرتبط در ش��مار برنامه هایی است 

که در بومی سازی لحاظ خواهد شد.
غریب پ��ور در بخش دیگری از س��خنانش با 
اش��اره به برگ��زاری جش��نواره اینوماین، گفت: 
س��ازمان ایمیدرو ایده هایی که در این جشنواره 
ارائه ش��ده را رها نخواهد ک��رد و حمایت از ۱۵ 
ایده برگزیده جش��نواره با هدف »تجاری سازی« 

ایده ها، را اجرایی خواهد کرد.
وی با بیان اینکه هفت ش��رکت بزرگ معدن و 
صنایع معدنی از جشنواره امسال حمایت کردند، 
گفت: در جش��نواره سال آتی، تعداد شرکت های 
معدن و صنایع معدنی و همچنین دانش بنیان ها 

افزایش خواهد یافت.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین، 
راه ان��دازی مرکز اس��تارت آپ مع��دن و صنایع 
معدنی و برگزاری نمایشگاه بومی سازی در نقاط 
مختلف کشور را از دیگر برنامه های این سازمان 
خوان��د. رئیس هیات عام��ل ایمیدرو گفت: برای 
نخس��تین بار طرح پایلوت عناصر نادر خاکی به 
بهره برداری رس��ید. وی افزود: به منظور توسعه 
این حوزه، ب��ه زودی »واحد صنعتی عناصر نادر 

خاکی« راه اندازی می شود.

مشاور مدیرعامل شرکت مس 
 صنعت مس، پاسدار 

راه و منش شهد 
به مناس��بت ایام الله دهه فجر، حیدر ضیغمی 
مش��اور مدیرعامل و مدیر گ��روه روابط عمومی 
شرکت مس به نمایندگی از اردشیر سعدمحمدی 
مدیرعامل شرکت مس، همراه با فصیحی هرندی 
فرماندار ویژه شهرس��تان رفسنجان و محمدرضا 
رجب پ��ور مدی��ر رواب��ط عموم��ی مجتمع مس 
سرچش��مه با خانواده های شهیدان صنعت مس 
دی��دار کردن��د.  ضیغم��ی در این دی��دار ضمن 
گرامیداش��ت یاد و خاطره شهدای دفاع مقدس 
گفت: بدون شک، گردش چرخ های صنایع بزرگ 
کشور، مدیون خون شهیدان والامقامی است که 
با ازخودگذشتگی امنیت را برای ایران اسامی به 

ارمغان آوردند. 
 ضیغمی با اشاره اینکه دکتر سعدمحمدی در 
یادواره ش��هدای صنعت مس امسال بر این نکته 
تأکید ک��رد: امروز »وظیفه ش��رکت مس، دفاع 
از موضع اقتصادی کش��ور است«، اظهارکرد: در 
س��الی که مزین به »رونق تولید« ازس��وی رهبر 
معظم انقاب ش��ده، صنعت مس درخشان تر از 
همیش��ه در عرصه تولید ظاهر شده که به برکت 
خ��ون ش��هیدان و فداکاری ه��ای خانواده ه��ای 

گرانقدرشان است.
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روی خط خبر

 همزم��ان با ای��ام الله دهه مبارک فجر با حضور حجت الاس��ام 
س��یدمحمود علوی وزیر اطاعات کلنگ ساخت مجتمع فرآوری 
س��نگ روی و تولید شمش دارزین شهرس��تان بم در شرق استان 
کرمان به زمین زده ش��د. به گ��زارش ایرنا، مدیر مجموعه کارخانه 
شمش و روی دارزین بم در مراسم کلنگ زنی این مجتمع با اشاره 
به تحریم های ناعادلانه علیه کش��ورمان گفت: حمایت بیش��تر از 
فع��الان اقتصادی موج��ب رونق تولید و خل��ق فرصت های جدید 
شغلی در مناطق مختلف کشور از جمله شرق استان کرمان خواهد 

شد. بابک اسماعیلی افزود: ساخت این مجتمع فرآوری با اعتباری 
بی��ش از ۴۰۰ میلیارد تومان ضمن تقویت بنیه اقتصادی کش��ور 
در فازهای اولیه اش��تغال ۵۰۰ نفر را به دنبال خواهد داش��ت. وزیر 
اطاعات هم در این مراس��م با اظهار خوش��حالی از اینکه امروز در 
این آیین کلنگ زنی مجتمع حضور داش��ته، گفت: امیدوارم طرح 
ب��ا موفقیت از آغاز ت��ا پایان با کمترین مش��کلی کارش ادامه پیدا 
کن��د و در آینده ای نه چندان دور ش��اهد به��ره وری و بهره برداری 
آن باش��یم. حجت الاسام و المس��لمین سید محمود علوی افزود: 

کش��ور ما از جهت گنج های الهی س��رزمین پرثروتی است و انواع 
معادن و ذخایر را درخود نهفته دارد و اس��تفاده از این ثروت ها نیاز 
به همت و جدیت دارد. وزیر اطاعات گفت: اس��تان کرمان در بین 
اس��تان های کش��ور از مناطق ممتاز به لحاظ داشتن معادن غنی 
اس��ت که فعال کردن این معادن س��رمایه گذارانی را می طلبد که 
برخوردار از سه ویژگی همت، ثروت و استقامت باشند.  وی با بیان 
اینکه در جامعه ما داش��تن ثروت نباید مورد نفرت قرار گیرد، بلکه 
کس��ب ثروت از راه غیرمشروع ناپسند است، اظهار کرد: مسئولان 

برای رونق س��رمایه گذاری و ایجاد اشتغال باید از فعالان اقتصادی 
حمایت جدی داشته باشند. حجت الاسام علوی با تاکید بر اینکه 
به عنوان دستگاه امنیتی در خدمت سرمایه گذاران هستیم، اظهار 
کرد: اگر اش��کالی در کار فعالان اقتصادی مشاهده شود پیش از هر 
گونه اقدام قضایی با هشدارهای لازم سعی در رفع اشکال کار داریم. 
وی ادامه داد: با همین کار بیش��تر واحده��ای تولیدی که در حال 
زمین خوردن بودند یا در مسیر انحرافی قرار گرفته بودند را از خطر 

نابودی نجات دادیم.

کلنگ زنی مجتمع فرآوری سنگ روی و تولید شمش بم

رئیس س��ازمان انرژی اتمی درگفت وگوی��ی رادیویی گفت: 
س��ازمان انرژی اتمی، ۷۸ درصد از س��رزمین ایران را پوش��ش 
هوایی داده اس��ت تا همزمان با اکتش��اف اورانیوم، معادن دیگر 

مانند آهن، مس و عناصر نادر خاکی را نیز کشف کند. 
به گزارش ایس��نا، علی اکبر صالح��ی، معاون رئیس جمهوری 
ب��ا بیان اینک��ه دانش و تجهیزات ایران در زمینه هس��ته ای در 
س��ال های نخست انقاب بسیار اندک بود، عنوان کرد: ما شیوه 
غنی سازی اورانیوم را نمی دانستیم و اطاعات و دانشی در زمینه 
آب س��نگین نداش��تیم.  وی در یک برنامه رادیویی توس��عه و 

موفقیت در حوزه دانش هسته ای را مدیون رهبر معظم انقاب 
دانس��ت و اظهار کرد: ایش��ان امکانات خاصی را برای س��ازمان 
ان��رژی اتمی فراهم کردن��د یعنی اجازه دادند س��ازمان بتواند 
ب��ا دریافت تس��هیات کار خود را پیش بب��رد. در صورت نبود 
امکانات، پیش��برد اهداف با س��رعت فعلی ممکن نبود.  رئیس 
سازمان انرژی اتمی تاکید کرد: در زمینه فناوری هسته ای بسیار 
جلو هس��تیم و به مرحله اکتش��اف هوایی رسیده ایم. همچنین 
مرحله اس��تخراج نیز ازس��وی نیروهای داخلی انجام می ش��ود 
و تمام بخش های کار، بومی ش��ده اس��ت.  صالحی با یادآوری 

این موضوع که در اکتش��اف و اس��تخراج هیچ گونه کمبودی در 
داخل وجود ندارد، بیان کرد: به اس��تثنای هلیکوپتری که برای 
اکتشاف باید از خارج کشور وارد شود، تمام امکانات، خلبان ها و 
تفسیرکننده نقشه های برداشت شده، ایرانی هستند.  وی درباره 
اکتش��افات از طریق هلیکوپتر گفت: س��ازمان انرژی اتمی، ۷۸ 
درصد از سرزمین ایران را پوشش هوایی داده است. اگرچه هدف 
س��ازمان یافتن اورانیوم اس��ت اما معادن دیگر همزاد با اورانیوم 
مانن��د آهن، م��س و عناصر نادر خاکی نیز مدنظ��ر قرار دارند.  
معاون رئیس جمهوری از اکتش��اف ذخایر بسیار ارزشمند آهن 

در بخش هایی از کشور خبر داد و گفت: میزان ذخایر کشف شده 
از طریق هوایی بسیار چشمگیر و کاما یقینی است. این موضوع 
با شرکت ایمیدرو مطرح شده که در زمان مناسب اعام خواهد 
ش��د.  صالحی در پایان به نیروگاه های هس��ته ای اش��اره کرد و 
گفت: این نوع نیروگاه ها بس��یار گران قیمت هس��تند به طوری 
که س��اخت یک نیروگاه هسته ای هزار مگابایتی نیازمند حدود 
۵ میلیارد دلار س��رمایه گذاری اس��ت اما تف��اوت آن با نیروگاه 
عادی این اس��ت که طول عمر بالا حدود ۷۰ تا ۸۰ س��ال دارند 

که می تواند سرمایه گذاری اولیه را بازگرداند. 

پوشش هوایی ۷۸ درصدی خاک ایران برای کشف اورانیوم 

ای
وه 

 کا
دی

مه
س: 

عک

 محبوبه ناطق: 
 بخش خصوصی به ویژه در معدن همواره گایه مند 
بی توجه��ی دولتی ه��ا ب��ه ص��دای آنان هس��تند و 
مدعی ان��د در تصمیمات مهم با این بخش مش��ورتی 
انجام نمی ش��ود. در این مجال اندک، روزگارمعدن بر 
آن ش��د تا تریبونی برای پیشنهاداتی باشد که بخش 
خصوصی ادعای ارائه به دولت و راهگش��ا بودن آن را 
دارند. در این زمینه به س��راغ انجمن تولیدکنندگان 
وصادرکنندگان سنگ آهن، اتحادیه تولیدکنندگان 

سرب و روی و خانه معدن ایران رفتیم.
پیش�نهاد�تش�کیل�ش�ورای�عالی�آهن�و���

فولاد
مه��رداد اکبری��ان رئی��س 
تولیدکنن��دگان  انجم��ن 
وصادرکنندگان سنگ آهن 
در گفت وگو با روزگارمعدن 
در این باره گفت: در یکی دو 
سال گذشته برخاف قانون 
که معاونت پارلمانی رئیس جمهوری در بخشنامه ای 
اعام کرد که هیچ بخشنامه ای از سوی وزارت خانه ها 
صادر نشود مگر اینکه برگه مشورت و نظر کارشناسی 
بخ��ش خصوصی ضمیمه آن باش��د. با ای��ن حال در 
بخ��ش معدن خیلی کم با این موارد برخورد کردیم و 
جاهایی که باید مش��ورت های ب��زرگ و برنده انجام 

می شد یا لغو شد یا لحاظ  شد. 
وی ب��ا بیان مثال��ی در این باره گف��ت: عمده ترین 
موضوع و مش��کل، داس��تان تامین م��اده اولیه فولاد 
کش��ور اس��ت که آیا امروزه یا در آینده نزدیک و دور، 
مع��ادن کفاف خوراک مورد نیاز فولادی ها را خواهند 
داد؟ چگونه می توان ب��ازار را تنظیم و بین صادرات و 

واردات تعادل ایجاد کرد؟ 
اکبری��ان ادامه داد: این م��وارد چالش های کانی 
در بخ��ش معدن به ش��مار می آیند و هر تصمیمی در 
این ب��اره تاثیر خود را روی مع��ادن می گذارد. به ویژه 
وقتی تصمیم غلطی گرفته می شود بیشترین آسیب 
را ضعیف تری��ن معادن یعنی مع��ادن کوچک بخش 
خصوصی می بینند و حتی ب��ه زندان می افتند چون 

نمی توانند به تعهدات مالی خود عمل کنند. 
وی تصری��ح کرد: ش��اید به این دلی��ل که دولت به 
صورت کان و روی کاغذ به این موضوع نگاه می کند.

رئیس انجم��ن تولیدکنن��دگان وصادرکنندگان 
س��نگ آهن در پاس��خ ب��ه این س��وال که ت��ا کنون 
پیش��نهادات خ��ود را با مس��ئولان دولت��ی در میان 
گذاش��ته اید، گفت: بله، بارها و حتی خواستیم که ۱۲ 
تش��کل فعال معدنی کش��ور را به مش��ورت بگیرید و 
حداقل بازخ��ورد تصمیمات تان را بعد از مدتی از این 
تش��کل ها بگیرید که متاس��فانه انجام نشد.  اکبریان 
عنوان کرد: برای مثال با وضع عوارض صادراتی برای 
همه محصولات معدنی باعث کاهش شدید صادرات 
مواد معدنی شدند و معادن از توجیه اقتصادی افتادند 
چرا که بازار داخلی برای آنها وجود نداشت.  وی ادامه 
داد: دلیل وضع این عوارض نیز جلوگیری از صادرات 
م��واد خام معدن��ی بود ک��ه عمدتا با ای��ن هدف که 
فولادس��ازها برای مواد اولیه به مشکل برنخورند بود. 
ما به عنوان تشکل س��نگ آهنی راهکاری جایگزین 
پیش��نهاد دادی��م که ه��م مدیران دولتی ب��رای این 
صادرات زیر س��وال نروند هم صادرکننده ها را خائن 
نش��مرند و هم نگرانی تامین م��واد اولیه کارخانجات 
داخلی برطرف ش��ود.  رئیس انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان س��نگ آهن ادامه داد: ما پیش��نهاد 
دادیم که ش��ورای عالی آهن و فولاد تش��کیل ش��ود 
که متش��کل از معدنی هایی که تولیدکننده س��نگ 
آهن هایی هس��تند ک��ه به درد کارخانج��ات داخلی 
می خ��ورد و فولادی های��ی ک��ه با مش��کل خوراک 
روبرو هس��تند، است. سپس داخل شورا، کمیته های 
کوچک تری مثا کمیته تامی��ن مواد اولیه مورد نیاز 
ذوب آهن اصفهان تشکیل شود که در آن چند معدن 
س��نگ آهن که س��نگ آهن مورد نیازش��ان را تولید 
می کنند، عضو باشند. ابتدای سال هم بر میزان سنگ 
م��ورد نیاز، عیار و قیمت س��نگ آه��ن توافق کنند تا 
ذوب آهن بداند برای یک س��ال سنگ آهنش تامین 

اس��ت و معدنی ها هم بدانند محصولشان را برای یک 
س��ال پیش فروش کرده ان��د. وی افزود: نماینده ای از 
ایمی��درو، انجم��ن فولاد و انجمن س��نگ آهن نیز بر 
کارش��ان نظ��ارت می کنند و دو طرف ه��م می دانند 
هرگونه تخطی از این قرار حداقل با حضور دو تش��کل 
و ناظ��ر دولتی امکان ن��دارد. همچنین می توان برای 
فولاد مبارکه، خوزس��تان و... کمیته های جداگانه ای 
تشکیل داد. در این صورت اگر یک فولادساز نتواند از 
این معادن خریداری کند مش��خص می شود مشکل 
از معادن نیس��ت و از نحوه خرید آن فولادس��از است. 
وی تصریح کرد: فولادی ها رس��ما دارند ش��رایطی را 
تحمیل می کنند که در عمل اجحاف به معادن است. 
با تشکیل این شورای عالی، فولادی ها ناچار می شوند 
ب��ه ش��رایط برنده برن��ده برگردند یا ب��ه راهکارهای 
جایگزین بیندیش��ند.  اکبری��ان در بخش دیگری از 
س��خنانش بیان کرد: در این ش��ورا، تمام مس��ائل در 
یک فضای تخصصی و کاما تخصصی مطرح می شد 
و نیازی نبود فولادی ها دس��ت به دامان صدا و س��یما 
و فضای مجازی ش��وند که با یکسری الفاظ نامناسب، 
بخش معدن را وادار به ارائه سنگ ارزان و نسیه کنند. 
این یکی از راهکارهای ما بود که بارها مطرح ش��د اما 

دولت نسبت به آن گوش شنوایی نداشت. 
نادیده�گرفتن�قانون؟��

حس��ن حس��ینقلی رئیس 
اتحادیه س��رب و روی کشور 
ب��ا  گفت وگ��و  در  نی��ز 
روزگارمع��دن درب��اره تاثیر 
نظرات کارشناسی اتحادیه ها 
بخ��ش  انجمن ه��ای  و 
خصوصی در تصمیمات دولتی زبان به گایه گشود و 
گفت: دولت در این چند سال بدون رعایت ماده ۲و ۳ 

قان��ون فضای کس��ب و کار هرتصمیمی که دوس��ت 
داش��ت گرفت ب��دون اینکه نظر کارشناس��ی بخش 

خصوصی را جلب کند. 
وی اف��زود: ب��رای مثال در ع��وارض صادراتی مواد 
معدنی و کنسانتره را خام لحاظ کردند و ۲۵ درصد بر 
آن عوارض وضع کردند و تنها دو سه روز قبل از اجرا به 
ما اطاع دادند که چنین قانونی را می خواهیم اجرایی 
کنیم. این در حالی است که هیچ پیوست کارشناسی 
نداشت و گفتند کارشناسی آن در مغز من است. مگر 
می ش��ود میلیاردها تومان از بخش خصوصی بگیرید 
و ب��ه جیب دول��ت بریزید و نظر بخ��ش خصوصی را 
نخواهی��د و به اعتراضش اعتنا نکنید؟ در مورد حقوق 

دولتی نیز به همین گونه اقدام شده است.
وی ادام��ه داد: با این حال ما اقدامات اعتراضی خود 
را انجام داده و در جلسه کمیته ماده ۱۲ دولت و بخش 
خصوصی ش��رکت کردیم و کار به قوه قضاییه و حتی 
به دیوان عدالت اداری رس��ید حالا هم که قرار ش��ده 
این رقم تعدیل ش��ود، یک ماه و نیم است منتظریم تا 
اباغ شود.  حسینقلی تاکید کرد: باید پرسید چگونه 
وضع قانون عوارض صادراتی ۳ روزه بوده و تعدیل آن 
۴۵ روز طول کش��یده است؟ یا حقوق دولتی به جای 
افزایش ۳سال یکبار، افزایش هرساله دارد که خاف 

قوانین است.
کوتاهی�ها�دو�طرفه�است��

محمدرض��ا بهرام��ن رئیس 
خان��ه معدن ایران نیز در این 
باره با دیدگاهی متعادل تر به 
روزگارمع��دن گفت: معدن 
مانند همه ج��ای دنیا دارای 
رو  ای��ن  از  اس��ت  قان��ون 
مذاک��رات بین دولت و بخش خصوص��ی باید در این 

قالب انجام شود. 
وی اف��زود: از آنجا که معدن زایش��ی نیس��ت و در 
صنای��ع خاصی اس��تفاده می ش��ود و بازار ش��ناخته 
ش��ده ای دارد و از س��وی دیگر ظرفی��ت معدنی همه 
کشورها یکسان نیس��ت باید شناخت درستی از بازار 
داخ��ل و خارج از س��وی دو طرف صورت گیرد و البته 

تابع برنامه های راهبردی باشیم. 
وی ب��ا بیان اینکه تش��کل ها می توانند این نقش را 
به خوبی ایفا کنند، تاکید کرد: در حقیقت تش��کل ها 

می توانند واسطه خوبی بین بخش خصوصی و بخش 
دولتی باش��ند تا هرگونه تصمیم گیری بر اساس این 

شناخت انجام گیرد.
وی در ادامه تصریح کرد:  پیش��نهاداتی که توس��ط 
دولت داده می ش��ود ب��ر مبنای یکس��ری داده های 
اطاعاتی اس��ت که سیاس��ت  های خ��ود را در بخش 
معدن بر این اس��اس تعیین می کن��د. در نهایت این 
پیشنهادات، بازار را به عنوان هدف در نظر می گیرد و 
مزیت ها و ظرفیت های موجود را مدنظر قرار می دهد 
در این میان دولت باید خود را در چارچوب برنامه های 
راهبردی بخش خصوصی قرار دهد. طبیعی است که 
دولت ها در ای��ن زمینه در کنار انجمن ها و اتحادیه ها 
باش��ند و خ��ود را ب��ا برنامه ه��ای توس��عه ای بخش 

خصوصی خود را تطبیق دهند.  
بهرام��ن در ادامه تاکید کرد: البته بخش خصوصی 
پیش��نهادات خود را داده و اگر عملیاتی نشده باید به 
این دلای��ل آن توجه کنیم که آی��ا دلایل آن فقط به 
دولت باز می گردد یا بخشی هم به سیاست های بخش 

خصوصی بر می گردد. 
رئیس خانه معدن ادامه داد: اگر امروز فولاد نسبت 
به بخش های دیگر موفق تر است به این دلیل است که 
برنامه و طرح راهبردی وجود داش��ته و بر اس��اس آن 
پیش رفته ایم. اما بخش سرب و روی نتوانسته به این 

موفقیت دست یابد.
بهرامن افزود: به طور مثال دولت بهره برداری معدن 
س��رب و روی مهدی آباد را به بخش خصوصی واگذار 
ک��رد و اگر به موقع نتوانیم مهدی آباد را به س��رانجام 
برس��انیم اعتم��اد دولت به این بخش دچار خدش��ه 
می ش��ود. یعن��ی در مقابل بخش خصوص��ی باید به 

تعهدات و برنامه های خود عمل کند. 
وی در بخ��ش دیگری از س��خنانش گفت: در این 
راستا باید سبد ما بر اساس داده های کارشناسی شده 
و به روز و کامل باش��د. به طور مثال از دو س��ال پیش 
به کرات در مورد تامین ماشین آلات معدنی پیشنهاد 
دادیم اما امروز با کمبود ماش��ین آلات روبه رو هستیم 
ام��ا در حال حاضر نرخ تمام ش��ده در بخش معدن با 
آسیب فراوانی روبه رو شده چون کمبود ماشین آلات 
داریم و نرخ تمام ش��ده از استاندارد خود خارج شده؛ 
و این امر نش��ان می دهد دولت و بخش خصوصی باید 

همگام با هم در تصمیم سازی ها پیش بروند.

مهرداد اکبریان: ما به عنوان تشکل سنگ آهنی راهکاری 
جایگزین پیشنهاد دادیم که هم مدیران دولتی برای 

این صادرات زیر سوال نروند هم صادرکننده ها را خائن 
نشمرند و هم نگرانی تامین مواد اولیه کارخانجات داخلی 

برطرف شود

ببین و بگذر
عبور�دولت�از�پیشنهادات�راهگشای�بخش�خصوصی�
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یادداشت

خبر

منیر حضوری: شورای عالی معادن که از سال ۶۲ آغاز به کار 
کرده است از ۱۱ نماینده بخش دولتی و خصوصی تشکیل شده 

است.
 این ش��ورا نقش��ی حاکمیتی و تصمیم گیرانه دارد و وظایف 
آن به طور خاص در قانون معادن ذکرش��ده اس��ت. ازآنجایی که 
ش��ورای عالی معادن ظرفیت توس��عه و بهب��ود وضعیت معادن 
کش��ور را دارد می توان بر آن تمرکز ک��رد.  روزگارمعدن درباره 
نق��ش، اهمی��ت این ش��ورا و  کارکرد آن با کارشناس��ان معدن 

گفت وگو کرده است. 
اهمیت�در�اتاق�فکر�شورا��

بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معادن 
و صنای��ع معدنی اتاق بازرگانی ایران که 
حدود یک ماه قبل از طرف غلامحس��ین 
ش��افعی، رئیس ات��اق بازرگانی، صنایع، 
مع��ادن و کش��اورزی ای��ران به عن��وان 
نماین��ده ات��اق در ش��ورای عالی معادن 
انتخاب  ش��ده اس��ت به  روزگارمعدن گفت: این ش��ورا بالاترین 
مرجعی است که در حوزه معدن سیاستگذاری می کند.  در واقع 
نقش حکمیت و حل مشکلات حوزه معدن را دارد و در مواقعی 
ک��ه اختلاف میان بخش معدن و معدن��کاران و صاحبان پروانه 

شکل می گیرد، داوری می کند. 
او تاکید کرد: اصل رس��الت شورای عالی معادن سیاستگذاری 

در حوزه معدن است. 
وی با اشاره به حضور نماینده های بخش خصوصی در این شورا 
گفت: ۲ نماینده از خانه معدن و اتاق بازرگانی به مدت ۲ س��ال 
به عنوان نماینده بخش خصوصی در این ش��ورا هس��تند که در 
کنار ۹ نماینده دولتی از سازمان زمین شناسی، معاونت معدنی، 
 منابع طبیعی،  قوه قضاییه و مقننه به سیاس��ت گذاری در حوزه 
معدن کم��ک می کنند. او تاکید کرد: بخش خصوصی می تواند 
ش��ورا را تقویت کرده تا بتواند در پرونده های معدنی تصمیمات 

درست و بهینه ای اتخاذ کند. 
ش��کوری ب��ا اش��اره به اهمی��ت کارگ��روه و نقش ش��ورا در 
سیاستگذاری حوزه معدن گفت: در شورا کارگروهی وجود دارد 

ک��ه تمامی تصمیمات در آنجا گرفته می ش��ود.  این تصمیمات 
بعد از بررس��ی کارشناس��ی به ش��ورا ارجاع داده می شود که به 
رای گیری گذاش��ته ش��ود. اهمیت کار گ��روه از آنجایی معلوم 
می ش��ود که عملا کار کارشناس��ی، سیاس��تگذاری و بررس��ی 

پرونده های ارجاعی در آنجا اتفاق می افتد. 
او درباره تفاوت کارگروه و ش��ورا گفت: اعضای ش��ورای عالی 
معادن پرونده های معدنی را بررس��ی می کنند تا کار کارشناسی 
انجام بدهند. در واقع ش��ورا سیاس��تگذاری کرده و مباحثی که 
طرح می ش��ود را بررس��ی می کند اما کارگروه اتاق فکری برای 

انجام کارهای مقدماتی شورا است. 
وی با اشاره به نقش شورا در سیاستگذاری حوزه معدن و آنچه 
در عمل اتفاق می افتد، گفت: وظیفه شورا این است که دغدغه 
معدنکاران را از بین ببرد و ش��رایط را برای توس��عه کشور هموار 
کن��د اما آنچه در عمل اتف��اق می افتد رضایت فعالان معدنی را 
خیلی جلب نمی کند. به این خاطر که سیاس��تگذاری را باید با 
نظر بخش خصوصی انجام داد ولی همیش��ه در سیاستگذاری ها 
بخش خصوصی رای کارسازی ندارد. البته وضعیت شورا نسبت 
به دیگر مراکز بهتر اس��ت چراکه بعضی جاها دیده ایم که حتی 

با بخش خصوصی مشورت هم نمی کنند ولی در شورا حداقل ۲ 
نماینده از بخش خصوصی حضور دارند.

 او ادام��ه داد: عم��ده نارضایتی فع��الان بخش خصوصی این 
اس��ت ک��ه در حوزه تصمیم گیری از آنه��ا کمک فکری کمتری 
گرفته می ش��ود. این در حالی اس��ت که آنچه می تواند به توسعه 
معدن کمک کند بهره از نگاه کارشناسی بخش خصوصی است. 

نقشی�تصمیم�گیرانه��
س��یدرضا عظیمی، مدیر اجرایی و دبیر 
شورای هماهنگی طرح احیا، فعال سازی 
و توس��عه معادن کوچک مقیاس درباره 
اهمیت ش��ورای عالی معادن در کش��ور 
گفت: این ش��ورا مرکب از تمامی دست 
اندرکاران بخش معدن در کشور است که 
از مقام عالی وزارت )رئیس شورا(، معاونت امور معادن و صنایع 
معدن��ی )دبیر ش��ورا(، نماین��ده قوه قضاییه، نماینده س��ازمان 
نظام مهندس��ی معدن، نماینده سازمان زمین شناسی و نماینده 
بخ��ش خصوصی ش��امل خانه معدن و  اتاق بازرگانی را ش��امل 
می شود تا تصمیمات درستی را در خصوص بخش معدن اتخاذ 

کنن��د.  عظیمی درباره کارکرد ش��ورا بیان ک��رد: تصمیمات و 
اختی��ارات مربوط به ش��ورا در قانون مصوب ش��ده اس��ت و در 
دس��تورالعمل ها به صورت مش��خص آمده است.  تصمیماتی که 
مربوط به بخش معدن کش��ور اس��ت، تصمیماتی که در مرحله 
نهایی ش��دن اس��ت و یا م��واردی در رابطه با س��لب صلاحیت 
معدنکاران همه در ش��ورا جمع بندی و کارشناس��ی ش��ده و به 

امضای مقام عالی وزارت یا دبیر شورا رسیده و ابلاغ می شود. 
مدیر اجرایی و دبیر شورای هماهنگی طرح احیا، فعال سازی 
و توس��عه معادن کوچک مقیاس درباره اینکه آیا شورا حکم یک 
دادگاه را دارد،  گفت: به این خاطر که نماینده قوه قضاییه عضو 
ش��ورا اس��ت، در تصمیم گیری های آن بحث قضایی هم لحاظ 
می شود. اختیار مربوط به تعطیلی یا فعال سازی معدن را بخش 
حاکمیت��ی معدن یعنی همین ش��ورا به عه��ده دارد. با توجه به 
اینک��ه نماین��ده قوه قضاییه در آن حض��ور دارد به همین خاطر 
تصمیمات آن معتبر است و می تواند حکم یک دادگاه را داشته 
باش��د.  او در پاس��خ به این س��وال که کارکرد کارگروه تعامل 
چیس��ت، بیان ک��رد: در این کارگروه نماینده محیط زیس��ت و 
منابع طبیعی هم حضور دارند و در سیاس��تگذاری مش��کلات 
مربوط به منابع طبیعی و محیط زیس��ت نقش آفرینی می کنند.  
وی درب��اره این خبر که چن��دی پیش تفاهمنامه همکاری بین 
قوه قضاییه و وزارت صنعت، معدن و تجارت، مبنی بر تش��کیل 
ش��وراهای ح��ل اخت��لاف در مراکز صنعتی، معدن��ی و تجاری 
در مح��ل وزارت صنع��ت، معدن وتجارت به امضا رس��ید و چه 
منافاتی با کار ش��ورای عالی مع��ادن دارد، گفت: این تفاهمنامه 
صرف��ا ب��رای موارد حکمیت یا داوری مرتبط با بخش معدن بود 
ک��ه بتوانند از موارد ذی صلاح اس��تفاده کنند. به این خاطر که 
بعض��ی از دعواه��ای مرتبط با بخش معدن ش��رایط خاص خود 
را دارد مس��ئولین ه��م باید به گونه ای رفتار کنن��د که با قانون 
مغایرت نداشته باشد.  او درباره نقش تصمیم گیری شورای عالی 
معادن گفت: این شورا تصمیم گیر است و صرفا مشورتی نیست. 
مطالع��ه تمام محدوده های بهره ب��رداری، حریم ها،  اختلافات و 
سیاس��تگذاری های کلان را با ترکیب مش��خص ۱۱ نفره انجام 

می دهد.

در�بررسی�نقش�شورای�عالی�معادن�در�حل�مشکلات�معدن�مطرح�شد

بهره�گیری�نه�چندان�قوی�شورای�عالی�معادن�از�نظرات�بخش�خصوصی

عزمیبرایراهاندازیمیزصندوقدیدهنمیشود
کارشناسان�مطرح�کردند:

اهمیت صنایع پایین دستی   
در رشد معادن 

صنایع پایین دس��تی ب��ا ارزش اف��زوده ای که 
تولی��د می کنن��د از مع��ادن مهم ت��ر هس��تند؛ 
طوری ک��ه می توان گف��ت ارزش آنه��ا چندین 
برابر معادن کش��ور اس��ت. مناب��ع اصلی ای که 
از معدن اس��تخراج می ش��ود صنایع بالادس��تی 
اس��ت، محصولی که فرآوری شده و ارزش افزوده 
بالات��ری ایج��اد می کند را صنایع پایین دس��تی 
می نامن��د. دراین بین تولیدکننده ها باید س��عی 
کنند واحدهای پایین دس��تی را فراموش نکنند، 
چراک��ه اگر ب��ه واحده��ای ف��رآوری آنطور که 
شایسته اس��ت توجه نشود کالا و مواد معدنی با 
نرخ بس��یار پایین خریداری شده و معدنکاران در 
جزء و اقتصاد کشور در کل ضرر می کند. بنابراین 
انتظار از تولیدکننده ها این اس��ت که بیش��تر به 
پایین دس��تی ها بها دهند. درحالی که درگذشته 
توانای��ی چندانی نداش��تیم و آنطور ک��ه باید به 
مع��دن توج��ه نمی کردیم و در نتیج��ه آن مواد 
خام را به خارج از کشور ارسال می کردیم، امروز 
ب��ه تبدیل منابع معدنی که ارزش افزوده بس��یار 
بالایی دارند، اهمی��ت می دهیم. فراموش نکنیم 
اگر صنایع پایین دستی نباشند،  صنایع بالادستی 
دچار مشکل می ش��وند. این صنایع ارزش افزوده 
بسیار بالایی نسبت به مواد اولیه ایجاد می کنند. 
هر چ��ه در بخش مع��دن صنایع پایین دس��تی 
بیش��تری داش��ته باش��د و به س��مت م��واد با 
ارزش اف��زوده بالاتری برویم، ارزآوری بیش��تری 
ه��م ایجاد می ش��ود. به طور مثال م��واد اولیه ای 
که در س��نگ آهن با یک نرخ مش��خص فروخته 
می ش��ود اگر فرآوری ش��ده و ب��ه میلگرد تبدیل 
 ش��ود ارزش افزوده چندین برابری پیداکرده و با 
نرخ بیش��تری فروخته می شود. همچنین صنایع 
پایین دستی در رونق اشتغال نقش موثری دارند، 
ازآنجایی که اش��تغال حرف اول را می زند اگر این 
معضل حل شود خیلی از مشکلات نیز در کشور 

حل می شود. 

شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر موفق به دریافت 

نشان ملی حاتم شد

آیی��ن پایان��ی دومین جش��نواره مل��ی حاتم 
)حمای��ت از تولید مل��ی( با حضور بس��یاری از 
ش��رکت های بزرگ معدنی و صنعتی کش��ور در 
مرکز همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار 

شد.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی و ام��ور بین الملل 
ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی گل گه��ر، دومین 
جش��نواره ملی حاتم در راستای تمرکز بر محور 
ارزیاب��ی، نقش، جایگاه و توانمندی های بالقوه و 
بالفعل س��ازمان های ملی و بنگاه های اقتصادی 
در افزای��ش تولی��د ناخال��ص داخلی ب��ا حضور 
شرکت های بزرگ معدنی و صنعتی کشور برگزار 
ش��د.  این جش��نواره با حضور مسئولان سه قوه 
و مدی��ران برنده��ای برگزیده صنع��ت و اقتصاد 
کشور از ٣۱ استان و با مشارکت دولت و مجلس 
شورای اس��لامی برگزار شد. در آیین پایانی این 
جشنواره از مدیران ارزش آفرین کشور در بخش 
ه��ای خصوصی و دولتی با اعطای »نش��ان ملی 
حاتم«، تجلیل ش��د.  ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گهر ب��ا توجه به اجرای پروژه های ش��اخص 
ملی، طرح ه��ای مطالعات��ی و تحقیقاتی موفق، 
فعالیت های تحقیق و توسعه شاخص، موفق شد 

نشان ملی این جشنواره را دریافت کند.

 سیف الله امیری
  مدیرکل صنایع معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت

ی 
ید

فر
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 آی
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 منیر حضوری: 
درست ٣ س��ال قبل قرار شد نظام مهندسی 
معدن اس��تان ها به عنوان نماینده صندوق بیمه 
سرمایه گذاری فعالیت های معدنی در استان ها 
به تسهیل کار فعالان معدنی کمک کند. به این 
صورت که در زمان ارائه ضمانت نامه تسهیلات 
از سوی صندوق بیمه در زمینه تهیه تجهیزات 
معدنی از قبیل ماش��ین آلات به فعالان معدنی 
خدمات رس��انی لازم انج��ام ش��ود. این مهم به 
دلیل تسهیل، سرعت کار و اجتناب از دور زدن 
قان��ون حائز اهمیت بود و در ابتدا توجه فعالان 
معدنی را جلب کرد. اما مس��ئله اینجا است که 
بعد از گذش��ت ٣ سال و تمرکز بر آموزش های 
لازم از س��وی صندوق بیمه به نظام مهندس��ی 
مع��دن اس��تان ها و اهمیت ای��ن موضوع برای 
نظام مهندسی استان ها هنوز این طرح عملیاتی 
نش��ده اس��ت. به این ترتیب میزهای��ی که برای 
ارتباط بیشتر معدنکاران با صندوق بیمه ایجاد 
ش��دند هنوز کارکرد مناس��بی ندارن��د. روزگار 
معدن درباره چرایی عملیاتی نش��دن این طرح 
با کارشناسان معدن در صندوق بیمه و سازمان 

نظام مهندسی گفت وگو کرده است.
بروکراسی�اداری�مانعی�جدی��

هیات  صابر سنایی، عضو 
مدی��ره صن��دوق بیم��ه 
ی  ر ا یه گذ ما س��ر
فعالیت ه��ای معدن��ی در 
گفت وگو با روزگار معدن 
در پاسخ به این سوال که 
هدف از راه اندازی این میزها چه بود، بیان کرد: 
در نخس��تین تفاهم نامه منعقده میان صندوق 
بیم��ه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدنی و 
ج��ذب  کار  م��دل  نظام مهندس��ی،  س��ازمان 
معدنکاران و فعالان حوزه معدن با اس��تفاده از 
تعدادی میزهای اس��تانی در نظر گرفته شد که 
در این راستا در زمان مدیریت قبلی صندوق و 
نظام مهندس��ی، ٣۱ مسئول میز معرفی شد که 
تقریبا بیش از ۸۰ درصد مسئولان میز روسای 

نظام مهندسی استان های مربوطه بودند. 
عضو هیات مدیره صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی با اش��اره به بروز مشکلاتی 
درنتیجه تش��کیل میزهای صندوق بیمه گفت: 
ایجاد بروکراس��ی جدید برای متقاضیان صدور 
بیمه نامه یکی از مش��کلات بود به ش��کلی که 
در برخی مواقع اس��تان ها با اخذ مبالغی پیش 
از تش��کیل پرون��ده متقاضی از مع��دن بازدید 
می کردن��د و س��پس متقاضی جهت تش��کیل 

پرونده به صندوق معرفی می شد. 
س��نایی ادام��ه داد: موضوع تغییر س��اختار 
نظام مهندسی در اس��تان ها با انتخابات جدید، 
ایجاد س��امانه صدور بیمه نام��ه صندوق و نبود 
س��اختار مناس��ب برای تطبیق مدارک قبل از 
صدور بیمه نامه ازجمله موارد موردتوجه در این 
حوزه بوده است. دراین بین ایجاد سامانه صدور 

بیمه نامه صندوق باعث حذف نیروهای موردنیاز 
برای میزها می شد و نبود ساختار مناسب برای 
تطبیق مدارک قب��ل از صدور بیمه نامه موجب 
دوباره کاری می شد که در تفاهم نامه جدید این 

میزها در نظر گرفته نشده و حذف شدند.
او در پاسخ به این سوال که بعد از گذشت ٣ 
س��ال کارکرد میزها را چطور ارزیابی می کنید، 
بی��ان ک��رد: این میزه��ا جهت ارتباط بیش��تر 
معدنکاران با صندوق ایجاد شدند ولی متاسفانه 
کارکرد مناس��بی نداشتند. البته امروز با انتقال 
مسئولیت میزها به سازمان نظام مهندسی ایران 
و تمرکز بخش��ی ب��ه این موض��وع و همچنین 
بهره گی��ری از روش ه��ای نوی��ن ارتباطات در 
قالب CRM نس��بت به حل موضوع و انتخاب 
تصادف��ی کارشناس��ان بررس��ی کننده طرح به 
وس��یله س��امانه جامع اقدامات موث��ری برای 
جلوگیری از سوءاس��تفاده های احتمالی صورت 

گرفته است.
س��نایی درب��اره اینکه آیا صن��دوق به هدف 
اصلی خود رس��یده اس��ت، گف��ت: خیر، هدف 
ما حل مش��کلات بود اما ازآنج��ا  که ماهیت ما 
ضمانتی اس��ت درنتیجه نمی توانیم این ماهیت 
را برون س��پاری کنیم. به ط��ور مثال نمی توانیم 
پذی��رش یا صدور بیمه نامه را به دیگران محول 

کنی��م بلک��ه فق��ط می توانیم پس از راس��تی 
آزمایی متقاضی خود، آن را کارشناس��ی کرده 
و با کمک سازمان نظام مهندسی آن را پیگیری 
کنیم. البته درحال حاضر اقداماتی صورت گرفته 
و کار ۲ پرونده نیز با استفاده از کارشناسان این 

سازمان انجام شده است.
عضو هیات مدیره صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی در پاس��خ به این سوال که 
انتقاد شما نس��بت به این طرح چیست، گفت: 
انتقاد ما از س��ازمان نظام مهندس��ی در معرفی 
نشدن چهره های مطرح و صاحب نام برای انجام 
امور کارشناسی و همچنین تغییر نفرات ارزیاب 
معرفی شده از طرف استان با تغییر هیات مدیره 

نظام مهندسی هر استان است. 
او تاکید کرد: مدل طراحی ش��ده از سوی ما 
درحال حاضر مدل نسبتا بهینه ای شده است و 
در حال کار روی آن هس��تیم تا آن را به جایی 
برس��انیم که توسط آن مشکلات معدنکاران در 
اس��تان برای کارشناس��ی معادن با استفاده از 
نیروهای همان اس��تان حل وفصل شود. سنایی 
به عنوان نکات پیشنهادی گفت: پیشنهادات ما 
عبارتن��د از توجه به ظرفیت مش��اوران امین و 
قدیمی صندوق که شناخت مناسبی از ساختار 
گزارش نویسی صندوق دارند، انجام بازدیدهای 

هم زمان از پرونده های ارجاعی به نظام مهندسی 
حداقل به مدت یک س��ال، برگزاری دوره های 
آموزش��ی موردنی��از جهت تهی��ه گزارش های 
موردنیاز صندوق، ایجاد بانکی از کارشناس��ان 
منتخب که به دور از جنجال و حواشی تغییرات 
مدیریتی در نظام مهندس��ی باش��د، هماهنگی 
هرچ��ه بیش��تر س��ازمان های نظام مهندس��ی 
اس��تان ها با نمایندگی های منطقه ای صندوق، 
گذاش��تن یک فرد آش��نا به عل��وم کامپیوتر و 
معدن ب��رای کمک به معدنکاران��ی که توانایی 
ثبت ن��ام در داخ��ل س��امانه ص��دور بیمه نامه 

صندوق را ندارند.
نیازمند�عزمی�جدی�تر���

الهه رحیمی، رئیس گروه 
س��ازمان  زمین شناس��ی 
مع��دن  نظام مهندس��ی 
استان مازندران به روزگار 
مع��دن گف��ت: ق��رار بود 
مع��دن  نظام مهندس��ی 
اس��تان ها نماینده صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی در استان ها باشد تا در زمان 
ارائه ضمانت نامه تس��هیلات از س��وی صندوق 
بیمه در خصوص تهیه تجهیزات معدنی از قبیل 
ماش��ین آلات به فعالان معدنی خدمات رس��انی 

لازم صورت گیرد.
س��ازمان  زمین شناس��ی  گ��روه  رئی��س 
نظام مهندس��ی معدن اس��تان مازن��دران بیان 
ک��رد: در واقع این کار برای س��هولت ش��رایط 
ارباب رجوع، صرفه جوی��ی در وقت و اجتناب از 

مراجعه حضوری فعالان معدنی به تهران بود.
 بنابرای��ن توج��ه ب��ه ای��ن مس��ئله موجب 

کاهش سوءاس��تفاده ها و دور زدن ها می ش��د. 
به این ش��کل که فعالان معدنی که تسهیلاتی 
دریاف��ت می کردن��د باید آن را ص��رف فعالیت 
معدن��ی می کردند، نه اینک��ه از معدن و عنوان 
آن سوءاس��تفاده کرده تا کلید دستیابی آنها به 

فعالیت های غیرمعدنی شود. 
رحیم��ی درب��اره رون��د کار گف��ت: در این 
خصوص مکاتبات اداری و معرفی کارشناس��ان 
از س��وی نظام مهندسی معدن اس��تان ها انجام 
و کلاس های آموزش��ی برگزار ش��د، همچنین 
اس��اتیدی از س��وی صندوق بیمه در استان ها 
حضور پی��دا کردند تا ب��ه علاقه مندان آموزش 
دهن��د اما باوجود تمام��ی پیگیری ها عملا این 

کار به هیچ نتیجه ای نرسیده است. 
س��ازمان  زمین شناس��ی  گ��روه  رئی��س 
نظام مهندس��ی معدن اس��تان مازندران تاکید 
کرد: بااینک��ه زمان های مختلفی از قبیل ۶ ماه 
تا یک س��ال برای عملیاتی شدن این هدف در 
نظر گرفته شده است، میلی برای راه اندازی میز 
صندوق بیمه در اس��تان ها وجود ندارد. هرچند 
سازمان نظام مهندسی معدن پیگیر این مسئله 
اس��ت اما باور داریم عملیاتی ش��دن این مهم 
عزمی جدی تر و اراده ای از سمت صندوق بیمه 

را می طلبد. 
 رحیمی مطرح کرد: س��ازمان نظام مهندسی 
به عنوان یک تشکیلات نظام مند از کارشناسان 
متخصصی برخوردار اس��ت و به عنوان یک ناظر 
قوی می تواند راه سوءاستفاده را ببندد. بنابراین 
ب��رای تس��هیل و تس��ریع کار فع��الان معدنی 
ضروری است که میز صندوق بیمه در استان ها 

بعد از ٣ سال به نتیجه برسد. 

الهه رحیمی: هرچند سازمان نظام مهندسی معدن پیگیر 
میز صندوق بیمه در استان ها بوده است اما میلی به 

راه اندازی آن وجود ندارد، عملیاتی شدن این مهم عزمی 
جدی تر و اراده ای از سمت صندوق بیمه را می طلبد
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کمبود  نقدینگی
 مشکل دانش بنیان ها

ب��رای  دانش بنی��ان  ش��رکت های  ب��ه  ب��اور 
مصرف کنندگان داخلی نتیجه تحریم های دو س��ال 

گذشته است.
 هی��چ ش��کی وج��ود ن��دارد ک��ه داخلی س��ازی 
و بومی س��ازی ک��ه ش��عار بس��یار از مس��ئولان و 
دس��ت اندرکاران کشور شده، باید از مسیر دانش عبور 
کند.  هرچند باید پذیرفت که رونق کس��ب وکارهای 
ش��رکت های دانش بنی��ان ب��ه حضور فع��ال بخش 
خصوصی در اقتصاد کش��ور بستگی دارد تا در اتصال 
با دان��ش و تجربه های این ش��رکت ها بتوانند جایگاه 
خ��ود را یافت��ه و به عنوان یک برند )نش��ان( س��طح 
خ��ود را ارتقا دهن��د و در بازار به جای��گاه قابل قبولی 
دس��ت یابند.  این روزها و با توفیق اجباری تحریم ها، 
شرکت های دانش بنیان جان تازه ای گرفته اند و مورد 
اقبال مصرف کنندگان داخلی واقع شده اند.  براساس 
آخرین آمارهای اعلام شده ازسوی مسئولان، گردش 
مالی س��الانه این ش��رکت ها به ۸هزار میلیارد تومان 
رسیده است، اما مش��کلی که همواره این شرکت ها با 

آن روبه رو هستند، کمبود نقدینگی است. 
از آنجا که موسس��ه های دانش بنیان به طورعمومی 
از دانش��گاه ها و مراک��ز علم��ی و پارک ه��ای علمی و 
فن��اوری بی��رون آمده اند ب��رای تامین مال��ی خود از 
بانک ه��ا و صندوق  های گوناگ��ون از تخصص و تبحر 
لازم برخوردار نیس��تند، از ای��ن رو می طلبد که دولت 
تس��هیلات وی��ژه ای را ب��ه آنها اختصاص ده��د تا در 
راستای ایجاد دانش و توان داخلی سازی گام بردارند.

 برخ��ورداری از معافیت ه��ای مالیاتی یا اختصاص 
وام های قرض الحس��نه ی��ا وام های کم به��ره، تامین 
دستمزد نخبگان، مشارکت سرمایه گذاری خطرپذیر، 
خرید محصولات دانش بنیان در اولویت ش��رکت های 
داخلی و دولتی و... می تواند در این راس��تا راهگشای 

حل مشکلات آنها به شمار آید.

اهدای تندیس
 صادر کننده نمونه استانی 

به فولاد هرمزگان
مدیر فروش و بازاریابی ش��رکت ف��ولاد هرمزگان 
گف��ت: یک��ی از رویکرده��ای مه��م ش��رکت فولاد 
هرم��زگان، حض��ور فع��ال در بازاره��ای صادرات��ی 
اس��ت.   به گزارش ایلنا، مهدی ش��کری زاده با اش��اره 
به کس��ب عنوان صادرکننده نمونه اس��تان هرمزگان 
برای پنجمین س��ال متوال��ی، اظهارک��رد: موقعیت 
منطقه ای ش��رکت ف��ولاد هرمزگان ایج��اب می کند 
تا ای��ن ش��رکت به عنوان پای��گاه صادراتی کش��ور و 
چش��م انداز سیاست گذاران مطرح باش��د؛ از این رو با 
ایف��ای نقش راهبردی در توس��عه صنعتی در منطقه 
جنوب کش��ور، هم��واره برآن بوده با اس��تراتژی های 
توس��عه بازار، در راستای جلب نظر مش��تریان و ارائه 
محصولات براساس استانداردهای روز جهان، اهداف 
و برنامه ه��ای خود را تهیه و تدوین کرده اس��ت و این 
باعث شده تا اس��لب هرمزگان به عنوان یک محصول 
شناخته شده در بازارهای جهانی رضایت مشتریان را 
جل��ب کند.   وی بیان کرد: با مطالعات انجام  ش��ده در 
راس��تای حفظ و توسعه بازارها، در قالب سناریوهایی 
س��عی کرده ایم تا آثار تحریم ها را به حداقل برسانیم.  
مدیر فروش و بازاریابی ش��رکت ف��ولاد هرمزگان در 
ادامه افزود: با توجه به ش��دت رقابت، محدودیت بازار 
تقاضا، محدودیت های تجاری در بازارهای بین المللی 
و افزایش تولید در کش��ورهای مط��رح صادرکننده، 
حض��ور مس��تمر در بازاره��ای صادرات��ی مس��تلزم 
حمایت های وس��یع دولت اس��ت.  انتظار داریم دولت 
با ایجاد مش��وق های صادراتی شامل جوایز صادراتی، 
تس��هیلات ویژه، تخصیص یارانه تولید، تس��هیل در 
قوانین و مقررات گمرکی، کاهش یا حذف هزینه های 
مترتب بر محص��ولات صادراتی در مناطق ویژه مانند 
حق��وق و عوارض بندری و هزینه صدور گواهی تولید، 
تامین زیرساخت های مناسب از طریق توسعه ناوگان 
حمل ونقل و ایجاد اس��کله اختصاصی، برطرف کردن 
محدودیت های مربوط به ناوگان کشتیرانی و تسهیل 
کردن روابط و مبادلات بانکی بین المللی، شرکت های 

صادرات محور را در امر صادرات یاری کند. 

سارا اصغری
 روزنامه نگار 

صاحب فن��اوری ش��دن در صنعت فولاد، معن��ای واقعی 
بومی س��ازی را تکمی��ل می کند ک��ه برای رس��یدن به این 
مرحله، باید از قطعه س��ازی و تجهیزسازی عبور کرد. شرکت  
فولاد مبارکه به عنوان بزرگترین واحد فولادس��ازی در کشور 
به تازگی در راستای تکنولوژ شدن شعارهایی را مطرح کرده 

است. 
حمیدرض��ا عظیمی��ان مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفهان امس��ال بارها در همایش ه��ای مختلف عنوان کرده 
اس��ت که این ش��رکت با داشتن یک نقش��ه راه حساب شده 
در ۵س��ال آینده می خواهد به عنوان تکنولوژ در کنار س��ایر 

فولادسازان بزرگ دنیا خود را مطرح کند. 
دعوت�از�شرکت�های�متخصص��

تکنولوژ ش��دن به چه معناست و برای 
رسیدن به آن باید از چه مراحلی عبور 
ک��رد؟ به گزارش روزگار معدن مهدی 
تولایی��ان مدیرعام��ل ش��رکت فن��ی 
مهندسی فولاد مبارکه مهرجی درباره 
این فولادس��از بزرگ  تکنولوژ ش��دن 
کشور عنوان کرد:  شرکت فولاد مبارکه از مرحله قطعه سازی 
و تجهیزسازی عبور کرده و قصد دارد تا مرحله تکنولوژ شدن 
پیش ب��رود. البته ف��ولاد مبارکه هیچ گاه پیمان��کار نبوده و 
واحدهایی مانند احیای مس��تقیم یا مش��ابه آن را نس��اخته 
اس��ت، بلکه واحدها را خریداری کرده و بر آن نظارت داشته، 

تجهیزات را نصب و به بهره برداری رسانده  است.
تولایی��ان در ادامه با توضیح تکنولوژ ش��دن فولاد مبارکه 
عنوان کرد: تکنولوژ ش��دن به این معناس��ت که شرکت های 
فنی مهندس��ی در زیرمجموعه های فولاد مبارکه فعال شوند 
و روش کار به این صورت اس��ت که مهندسی پایه و تفصیلی 
را انج��ام دهن��د و ش��رکت قص��د دارد که در این راس��تا از 
ش��رکت های تخصصی که در کش��ور وجود دارند،  دعوت به 

عمل آورد. 
ش��رکت فنی مهندس��ی فولاد مبارکه مهرج��ی در ادامه 
خاطرنش��ان ک��رد:  ای��ن بدان معنا اس��ت که خود ش��رکت 
فولاد مبارکه س��ازنده تجهیزات نیس��ت، در حقیقت خریدار 
تجهی��زات اس��ت و اج��زای مختلف را به یکدیگ��ر مرتبط و 
متصل می کند. ب��ه عبارتی طراحی انجام می دهد و بر نصب 
و راه اندازی نظارت دارد و در این راس��تا از شرکت های فنی 

مهندسی دعوت به عمل می آورد.  
وی در ادام��ه ب��ا ارائه یک مثال در زمینه تکنولوژ ش��دن، 

عنوان کرد: یک موتور، یک پره و یک گیربکس می تواند یک 
بالگرد بس��ازد یا می تواند یک کش��تی یا یک ناو یا یک خط 
نورد را به حرکت درآورد. این ش��رکت های مهندسی هستند 
که می توانند انتخاب کنند که چه موتوری با چه گیربکسی و 
چه پره ای، کشتی را به حرکت درآورد یا هواپیما را بلند کند.  
مدیرعامل ش��رکت فنی مهندسی فولاد مبارکه مهرجی با 
اش��اره به این موض��وع که در صنعت ف��ولاد در حال حاضر 
به بومی ش��دن فن��اوری بیش از هر امر دیگری نیاز اس��ت، 
خاطرنش��ان کرد: شرکت فولاد مبارکه قصد دارد که صاحب 
فناوری شود، وگرنه در کش��ور سازندگان تجهیزات بسیاری 
وج��ود دارد ک��ه با توجه به س��فارش هایی که ب��ه آنها داده 
می ش��ود تجهیزات می س��ازند و آن را مهندس��ی می کنند و 
مهندس��ی تجهی��زات را نیز خود آنها انج��ام می دهند. برای 
نمونه موتور، گیربکس و پمپ ها را این ش��رکت ها می سازند 

که در احیای مستقیم و نورد کاربرد دارند. 
تولایی��ان ادامه داد:  اگر ش��رکت ها این توانایی را داش��ته 
باش��ند که اج��زا را به هم متصل ک��رده و طراحی اتصال این 
اج��زا انجام بدهند، در حقیقت به س��مت صاح��ب تکنولوژ 
ش��دن پیش رفته اند که در صنعت ف��ولاد ایران، جاهای این 

شرکت ها همچنان خالی مانده است. 
وی تاکی��د کرد: صنعت فولاد ایران از مرحله قطعه س��ازی 
عب��ور کرده و تجهیزس��ازی را نیز در حال عبور اس��ت و در 
کش��ور قطعه س��ازها و تجهیزسازهای بس��یاری خوبی وجود 
دارند، اما ش��رکت هایی ک��ه بتوانند این اجزا را به هم متصل 
کنن��د و خط تولید راه اندازی کند، بس��یار کم هس��تند. در 

ش��رکت فولاد مبارکه سعی ما این اس��ت که این خطوط را 
طراح��ی کنیم. چه در طراحی گندله س��ازی، چه در احیای 
مس��تقیم، چه در فولادس��ازی و چه در نورد قصد داریم که 

ورود پیدا کنیم. 
ظرفیت�های�دانشگاه�ها�و�دانش�بنیان�ها��

همچنی��ن محمود محمدی فش��ارکی 
مدی��ر برنامه ری��زی و کنت��رل تولی��د 
ش��رکت فولاد مبارکه درب��اره تکنولوژ 
ش��دن ای��ن ش��رکت در گفت وگ��و با 
روزگار مع��دن اظه��ار ک��رد: تکنولوژ 
شدن مقدمه  هایی لازم دارد که باید از 
آنها عبور کرد، بنابراین برای رسیدن به مرحله تکنولوژ شدن 
در صنعت فولاد باید از مرحله های قطعه سازی و تجهیزسازی 
عب��ور ک��رد. روال معمول در جهان این اس��ت ک��ه پس از 
قطعه س��ازی و تجهیزس��ازی به س��مت تکنولوژ شدن پیش 

می روند. 
محمدی فشارکی یادآوری کرد: موضوع بومی سازی صنعت 
فولاد چند س��الی است که در ش��رکت فولاد مبارکه مطرح 
ش��ده است. البته در داخل کش��ور موضوع بومی سازی مورد 
تاکید قرار گرفته و بر این اس��اس دو نمایشگاه در این راستا 

امسال و سال گذشته نیز برگزار شد.
وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: ش��رکت ف��ولاد مبارکه از 
مرحله قطعه س��ازی و حتی تجهیزس��ازی عبور کرده است و 

قصد دارد به سمت تکنولوژ شدن پیش برود. 
مدی��ر برنامه ری��زی کنترل تولید ش��رکت ف��ولاد مبارکه 

توضی��ح داد: در زمین��ه قطعه س��ازی بای��د عن��وان کرد که 
نخستین مرحله برای بومی سازی به شمار می رود، اما فراتر از 
قطعه  سازی، تجهیزسازی است؛ بدین معنا که از اتصال چند 
قطعه که خروجی آن یک فرآیند ایجاد می ش��ود؛ به عبارت 
دیگر اگ��ر بتوان فرآیندی را ایجاد کرد که خروجی داش��ته 

باشد، تجهیزسازی انجام داده ایم. 
محمدی فش��ارکی ادام��ه داد:  در صنع��ت فولاد کش��ور، 
ش��رکت های مختلفی وج��ود دارند که تجهیزس��ازی انجام 
می دهند. مرحله پس از تجهیزس��ازی، فناوری اس��ت، بدین 
معنا که با اتصال چندین تجهیز بتوان فرآیندهایی را طراحی 
کرد که خروجی آن تولید محصول جدید باشد.  وی در ادامه 
تاکید کرد: قطعه س��ازی و تجهیزسازی اگر منجر به خروجی 
نش��ود، چندان نمی تواند مفید باش��د. برای نمونه در شرکت 
فولاد مبارکه قصد داش��تند که تولید ورق های مخصوص گاز 
ترش ک��ه در لوله گذاری نفت کارب��رد دارد نیازمند فناوری 
خاصی اس��ت. این ورق های باید در برابر گوگردی که در گاز 
و نفت خام موجود اس��ت از خود مقاومت نشان بدهد، از این 
رو تولید آن نیاز به فناوری خاص دارد؛ بنابراین تولید چنین 
ورق هایی نیاز به فناوری خاص دارد که فراتر از قطعه س��ازی 
و تجهیزسازی است.  مدیر برنامه ریزی کنترل تولید شرکت 
ف��ولاد مبارکه بیان کرد: تکنولوژ ش��دن ب��ه معنای طراحی 
فرآیند تولید اس��ت که نیازمند دانش و تجهیزات اس��ت.  در 
این راستا شرکت فولاد مبارکه از قطعه سازی و تجهیزسازی 
عبور کرده و قصد دارد به س��مت تکنولوژ ش��دن پیش برود، 
بنابراین باید با ش��رکت های دانش بنیانی ک��ه این توانایی و 
ظرفیت را دارد وارد تعامل شود.  محمدی فشارکی ادامه داد: 
برای نمونه اگر س��نگ آهنی در کش��ور داریم که گوگرد بالا 
یا عیار پایینی دارد باید شرکت ها بتوانند براساس این سنگ 
آه��ن موجود خطوط تولیدی را طراحی کنند که بیش��ترین 
بهره را از آن بگیرند و این به معنای تکنولوژ ش��دن اس��ت. 
هنر این نیس��ت که یک کارخانه، سنگ آهن مورد نیاز خود 
را با عیار بالا از خارج وارد و بدون دردس��ر تبدیل کند، هنر 
این اس��ت که خطوطی طراحی کنیم که بیشترین بهره را از 
داش��ته های خودمان ببریم. وی در پاس��خ به این پرسش که 
ش��رکت فولاد مبارکه تا چه اندازه از امکانات سایر حوزه های 
دیگ��ر نیز در راس��تای تکنولوژ ش��دن خود به��ره می گیرد، 
گفت: بدون شک از ظرفیت های دانشگاه ها و سایر واحدهای 
تولیدی و شرکت های دانش بنیان بهره خواهد گرفت تا بتواند 

بهترین خروجی را داشته باشد. 

مسیر فولاد مبارکه، تکنولوژ شدن

مواد اولیه وزنه سنگین قیمت تمام شده فولاد
 سارا اصغری: 

ایران با برخورداری از منابع س��نگ آهن و گاز 
جزو کشورهایی به شمار می رود که در زمینه فولاد 
دارای مزیت اس��ت، با این وجود، نرخ تمام ش��ده 
ف��ولاد در کش��ور نس��بت به س��ایر کش��ورهای 
تولیدکنن��ده فولاد آنچنان در س��طح پایینی قرار 
ندارد. این موضوع در حالی اس��ت که رقابت پذیر 
شدن تولید فولاد از مس��یرکاهش نرخ تمام شده 
آن می گذرد. از مهم ترین عوامل تاثیرگذار بر نرخ 
تمام شده یک محصول می توان به نرخ مواد اولیه، 
میزان مصرف انرژی، استفاده از فناوری های روز، 
هزینه ه��ای حمل ونقل و نیروی انس��انی، افزایش 
بهره وری و نگاه مدیریتی اشاره کرد که در کشور 
در کن��ار هم نبودن این عوامل مزیت وجودش��ان 

را برای واحدهای فولادسازی بی اثر کرده است. 
عوامل�موثر�بر�نرخ�تمام�شده���

علیرضا زاهدیان، مدیرعامل 
ف��ولاد نی ریز درباره عوامل 
تاثیرگذار بر نرخ تمام شده 
فولاد در گفت وگو با روزگار 
معدن اظه��ار کرد: یکی از 
مهم تری��ن عوامل��ی که بر 
نرخ تمام ش��ده فولاد و محص��ولات فولادی تاثیر 
دارد، تامین مواد اولیه اس��ت که حدود ۷۰ درصد 
هزینه ه��ا را به خود اختصاص می دهد. این روزها 
یکی از عواملی که در زمینه مواد اولیه و سنگ آهن 
مطرح می  ش��ود، توزیع نش��دن به موقع آن برای 
واحدهای تولیدی است. زاهدیان در پاسخ به این 
پرس��ش که آی��ا هم اکنون با کمبود س��نگ آهن 
روبه رو هس��تیم، اظهارکرد: با کمبود سنگ آهن 
روبه رو نیس��تیم، اما توزیع آن با مشکلاتی روبه رو 

شده است. 
وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: موضوع دیگری 
که بر نرخ تمام ش��ده تاثی��ر می گذارد، حمل ونقل 
است. برخی واحدها به معادن یا محل عرضه خود 
نزدیک هس��تند اما در واحدهای��ی که فاصله آنها 
از مح��ل عرضه دور اس��ت، به همان نس��بت نرخ 

حمل ونقل بیشتر می شود. 
مدیرعام��ل فولاد نی ریز به موض��وع انرژی نیز 
اش��اره ک��رد و افزود: ان��رژی به نوبه خود س��بب 
افزایش بهای تمام ش��ده تولید فولاد می ش��ود. از 
چند س��ال گذشته نرخ حامل های انرژی و به ویژه 
گاز در ح��ال افزایش بوده و به  عنوان نمونه، بهای 

گاز از سال گذشته تا کنون دوبرابر شده است. 
زاهدیان در پاسخ به این پرسش که آیا می توان 
نرخ تمام شده فولاد در کشور را کاهش داد، گفت: 
اگر توزیع مواد اولیه مناس��ب باش��د می توان نرخ 
تمام شده را بازهم کاهش داد. درحال حاضر، توزیع 
مواد اولیه مناسب نیست و این موضوع سبب شده 
برخی واحدها بیش��تر از نرخ رس��می و اعلام شده 
م��واد اولی��ه خود را خری��داری کنند که س��بب 

افزایش نرخ تمام شده تولید فولاد شده است. 
م�واد�اولیه�۸۰درصد�نرخ�تمام�ش�ده���

فولاد�
زکریا نایبی، مدیر تحقیق و 
توسعه فولاد ناب تبریز در 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
اظه��ار ک��رد: ح��دود ۸۰ 
درصد نرخ تمام شده فولاد 
به مواد اولیه بازمی گردد؛ از 
این رو مواد اولیه س��هم عمده ای در تولید فولاد و 
قیمت تمام شده آن دارند. این مواد اولیه می تواند 
س��نگ آهن، گندله و قراضه برای فولادس��ازان و 
ش��مش فولادی برای نوردکاران باش��د. نایبی در 
ادام��ه افزود: علاوه بر مواد اولیه، موارد دیگری که 
بر بهای تمام ش��ده تاثیرگذارن��د به ترتیب انرژی، 
حمل ونق��ل و دس��تمزد نیروی انس��انی اس��ت. 
به طورکلی هزینه ها شامل هزینه  مواد اولیه به طور 
مستقیم و غیرمستقیم می شود. وی ادامه داد: نرخ 
م��واد اولیه براس��اس قیمت ه��ای جهانی تعیین 
می شود. بخش خصوصی این مواد اولیه را برداشت 

می کن��د و نزدیک به قیمت ه��ای جهانی آن را به 
متقاضی��ان داخلی می فروش��د.  مدی��ر تحقیق و 
توسعه فولاد ناب تبریز در پاسخ به این پرسش که 
آیا س��نگ آهن مزیت کش��ور ما در فولادس��ازی 
به ش��مار نمی رود، گفت: مزیت ما در فولادسازی 
ان��رژی و به وی��ژه داش��تن ذخایر گاز اس��ت که 
می تواند نرخ تمام ش��ده تولید فولاد را در کش��ور 
کاهش دهد. گفتنی اس��ت نرخ گاز در کشور یک 
دهم نرخ آن در کش��ورهایی مانند چین و ترکیه 
است. علاوه بر این، نرخ تسهیلات بانکی در کشور 
نیز بالاست که س��بب می شود بهای پایین گاز را 
جب��ران کند و ب��ه نوبه خود س��بب افزایش نرخ 
تمام شده  ش��ود. برای نمونه، نرخ تسهیلات بانکی 
در ترکیه یا چین ممکن است یک درصد باشد، اما 
در کش��ور ما ب��ه ۲۰ تا ۳۰ درصد هم می رس��د.  
نایب��ی در ادامه یادآور ش��د: ف��ولاد یک صنعت 
هزینه بر به شمار می  رود که نیازمند سرمایه ثابت و 
سرمایه در گردش بالایی است. سرمایه در گردش 
نیازمند تسهیلات بانکی است که اگر با بهره های 
۲۰ تا ۳۰ درصد همراه باش��د، سبب افزایش نرخ 

تمام ش��ده می ش��ود. وی ادام��ه داد: ع��لاوه ب��ر 
هزینه ه��ای مس��تقیم و غیرمس��تقیم، موض��وع 
بهره وری نیز می تواند سبب کاهش نرخ تمام شده 
شود. به عنوان مثال، در صنعت فولاد کارخانه هایی 
با ظرفی��ت کمتر از میلیون ت��ن صرفه اقتصادی 
ندارند. برخی کشورها، ش��رکت های کوچک را با 
یکدیگ��ر ادغام کرده و واحدهای بزرگ تش��کیل 
می دهند و به این ترتیب بهره وری بیشتر و به نوبه 
خود س��بب کاهش نرخ تمام شده می شود. نایبی 
در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: واحده��ای تولیدی 

هزینه های ثابت و متغیر دارند. 
هزینه  نیروی انس��انی و نگه��داری کارخانه جزو 
هزینه های ثابت هس��تند؛ از این رو هر اندازه واحد 
بزرگ تر باش��د هزینه های آن به نسبت سرشکن 
می ش��ود و در نهایت سبب کاهش نرخ تمام شده 
و افزای��ش تولی��د و باعث کاهش نرخ تمام ش��ده 
می ش��ود. با افزایش تولید کارخانه زودتر به نقطه 
س��ر به سر می رس��د و پس از آن وارد سودآوری 

می شود. 
تاثیر�مقیاس�تولید�بر�نرخ�تمام�شده���

عض��و  ادی��ب،  حس��ام 
ش��رکت  هیات مدی��ره 
نیز  پات��رون  دانش بنی��ان 
چن��دی پیش در گفت وگو 
باروزگار معدن اظهار کرد: 
بر  چندعامل  به طورکل��ی، 
نرخ تمام ش��ده ف��ولاد تاثیرگذارند و با رعایت این 
عوام��ل می توان نرخ تمام ش��ده را در این صنعت 
کاهش داد. در گام نخست، کاهش بهای تمام شده 
فولاد مرتبط با »مقیاس تولید« اس��ت؛ یعنی هر 

اندازه ظرفیت تولید یک کارخانه بیشتر باشد، نرخ 
تمام ش��ده آن کاهش می یابد. در حقیقت مقیاس 
تولید در فولادس��ازی اهمیت دوچندان دارد، زیرا 
در ش��رایط کنونی بازار، س��ود هر ن��وع فرآورده 
فولادی نس��بت ب��ه صنایع دیگر پایین تر اس��ت؛ 
بنابراین تولید بالا می تواند س��ود بیش��تری را به 
هم��راه بیاورد و به دنبال خود هزینه تمام ش��ده را 

کاهش دهد. 
از همین رو در جهان برای تولید فولاد ساختمانی از 
کوره بلند یا کوره قوس الکتریکی در ظرفیت های 
چند میلیون تن در س��ال استفاده می کنند.  این 
کارشناس حوزه فولاد عنوان کرد: عامل تاثیرگذار 
بعدی، موضوع هزینه های حمل ونقل اس��ت. این 
موضوع نیز درس��ت به ان��دازه مقی��اس تولید در 
نرخ تولیدش��ده موثر خواهد ب��ود؛ بنابراین به   طور 
معمول کارخانه های فولاد را در نزدیکی دریا یا در 
مجاورت معادن سنگ آهن ایجاد می کنند تا صرفه 

اقتصادی داشته باشد. 
ادیب به موضوع فناوری نیز اشاره کرد و گفت: 
در س��ومین عامل تعیین کننده بهای تمام ش��ده 
فولاد، می توان به فناوری تولید اشاره کرد. به طور 
طبیعی، فناوری بالاتر و به روزتر، نرخ تمام شده را 

کاهش می دهد. 
 وی در ادامه تاکید کرد: عوامل دیگر، همچون 
بی تجربگی، سیاس��ت زدگی، ناآگاهی از روندهای 
جهان��ی، دخال��ت عوامل غیراقتص��ادی در تولید 
در س��طح بنگاه،ثبات اقتصادی در یک منطقه یا 
کشور، هزینه کسب وکار، رانت، بهره بانکی و دیگر 
عوامل در س��طح کلان روی بهای تمام شده فولاد 

تاثیرگذار هستند. 

علیرضا زاهدیان: اگر توزیع مواد اولیه مناسب باشد 
می توان نرخ تمام شده را کاهش داد. درحال حاضر، 

توزیع مواد اولیه مناسب نیست و این موضوع سبب 
شده برخی واحدها با بهایی بیشتر از نرخ رسمی و 

اعلام شده مواد اولیه خود را خریداری کنند که سبب 
افزایش نرخ تمام شده تولید فولاد شده است

ای
وه 

 کا
دی

مه
س: 

عک

ای
وه 

 کا
دی

مه
س: 

عک



صنایع معدنی فلزی

شنبه
 19 بهمن 1398 
 13 جمادی الثانی 1441  
 8 فوریه 2020
 سال دوم  شماره 309

یادداشت

خبر

صنعت فولاد نیازمند توازن در زنجیره 
روزگار معدن  در گفت وگو با کارشناسان آسیب  شناسی کرد 

 صنعت فولاد
 برندینگ می خواهد

 صنع��ت فولاد جزو صنایع پیش��ران در کش��ور 
به ش��مار می آید که شاکله اصلی آن پس از انقلاب 
اسلامی شکل گرفته است. این صنعت از همان ابتدا 
به خوبی توانسته با مباحث روز جهان خود را پیش 
ببرد. این صنعت مادر پس از انقلاب اسلامی رشد 
قابل توجهی داش��ته است، به گونه ای که در زمینه 
تولید فولاد، اگر در س��ال ۱۳۵۸ حدود ۶۰۰ هزار 
تن تولید می کردیم، هم اکنون این میزان تولید به 
حدود ۳۰ میلیون تن رس��یده اس��ت. یا در زمینه 
رشد علمی، شاهد رشد رشته های تحصیلی در این 
صنعت هس��تیم. در حوزه های شرکت دانش بنیان 
نیز ش��رکت های قوی توانس��ته اند رشد و نیازهای 
ای��ن صنعت را برطرف کنند. زنجیره فولاد در این 
دوران رشد قابل توجهی داشته و صنایع بالادستی 
و پایین دس��تی را نی��ز ب��ه نوب��ه خود رش��د داده 
اس��ت و این زنجیره از حف��اری معدن تا محصول 
نهایی و صنایع پایین دس��ت همچ��ون نوردکاری 
و پایین دس��ت آنه��ا نیز ش��امل خودروس��ازی و 
ل��وازم خانگی و... را ش��امل می ش��ود. این زنجیره 
ش��رکت های بسیاری در زمینه تولید تجهیزات تا 
ش��رکت های خدماتی را شکل داده است؛ بنابراین 
رش��د زنجیره فولاد، اش��تغالزایی قابل قبولی را به 
خود اختصاص داده و س��بب ارزآوری قابل توجهی 
به کش��ور ش��ده اس��ت.  در زمینه تکمیل زنجیره 
فولاد نسبت به س��ایر زنجیره های دیگر در کشور 
موف��ق عمل کرده ایم، البته ال��زام تکمیل زنجیره 
فولاد این صنعت را به این سمت و سو کشانده که 
برای سودآوری بیشتر باید یک زنجیره کامل را در 
داخل ایجاد کند؛  اما به نظر می رس��د که در زمینه 
توزیع فولاد موف��ق عمل نکرده ایم، چراکه پس از 
تولید در نهایت به نظام توزیع مناس��بی نیاز داریم 
که در کشور این موضوع نادیده گرفته شده است.  
ناگفت��ه نماند اگر در زمینه علوم و فناوری صنعت 
فولاد رش��د داشته ایم، اما نظام توزیع، نظام بازار و 
برندینگ جزو چالش های صنعت فولاد اس��ت که 
باید برای رش��د این حوزه تمرکز و سرمایه گذاری 
داش��ته باش��یم، چراک��ه درخت صنع��ت فولاد با 
برندین��گ در بازار جهانی اس��ت که به بار خواهد 

نشست. 

ارزبری ۳۵ میلیون 
یورویی فولاد مبارکه 

معاون فناوری فولاد مبارکه از کاهش ارزبری ۳۵ 
میلیون یورویی در س��ال جاری با داخلی سازی هزار 
قطعه یدکی و راه اندازی نخستین خط تولید داخلی 
در س��ال آینده خب��ر داد.  به گ��زارش بورس پرس، 
مهدی نق��وی اظهارک��رد: موضوع بومی س��ازی از 
حدود ۱۸ س��ال پیش در فولاد مبارکه آغاز ش��ده و 
در این س��ال ها تجهیزات، قطعات یدکی، مواد اولیه 
و مواد مصرفی زیادی داخلی س��ازی ش��دند. به طور 
کلی، بیش از ۶۵ درصد حجم خرید )از نظر تعداد( از 
اقلام داخلی انجام می شود که در برخی موارد تا ۸۲ 
درصد هم رسیده است.  وی افزود: اقدام های خوبی 
در راستای داخلی سازی اقلامی که به عنوان قطعات 
بحرانی ش��ناخته می ش��ود انجام ش��ده و همه ساله 
در این زمینه هدف گذاری می ش��ود. داخلی س��ازی 
دس��ت کم هزار قطعه یدکی ت��ا پایان دی با کاهش 
ارزبری ۳۵ میلیون یورویی محقق شد، درحالی که تا 
پیش از این، اقلام از خارج تهیه شده و تامین کننده 
داخلی برای آنها نداش��تیم.  این مقام مسئول ادامه 
داد: بخش دوم فعالیت ها، بومی س��ازی فرآیندهای 
تولید اس��ت که از ابتدای س��ال در دستور کار قرار 
گرفته اس��ت.  نقش��ه راه فن��اوری از ابتدای فرآیند 
ت��ا پایان چرخه تولی��د انواع ورق های پوش��ش دار 
مورد مطالعه قرار گرفته و در حال بررس��ی امکانات 
موجود برای تحقق این مهم هس��تیم.  نقوی گفت: 
به این منظور فرآیندهایی که بر مبنای تولید فولاد 
طراحی و بومی س��ازی نشده را استخراج می کنیم و 
س��ال آینده نخستین خط تولید که طراحی داخلی 
داش��ته و س��اخت قطعات آن از س��وی صنعتگران 

داخلی انجام شده را راه اندازی خواهیم کرد 

 محمدمهدی یارجانلی
  فعال حوزه فولاد 

  قائم  مقام ایمیدرو ضمن تاکید بر برگزاری شش��مین کنفرانس 
آلومینی��وم ای��ران ب��ا رویکرد تقاضامح��ور اعلام ک��رد: محور این 
کنفرانس »بومی س��ازی« اس��ت و در این گردهمایی باید نیازهای 
ش��رکت ها حوزه آلومینیوم مورد بررس��ی قرار بگی��رد.  به گزارش 
روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو(، عباس نعیمی در نشس��ت »هم اندیشی برگزاری 
شش��مین کنفرانس آلومینیوم ایران« که ب��ا حضور مدیران عامل 
شرکت ها و تش��کل های حوزه آلومینیوم برگزار شد، عنوان کرد: با 
توجه به شرایط تحریم در کشور و بهره مندی از این فرصت در جهت 
تامی��ن نیازهای ش��رکت ها با توان داخلی، رویک��رد این کنفرانس 

بر مبنای بررس��ی نیازهای ش��رکت ها و ارائه راهکارها 
خواهد بود. وی در ادامه با اشاره به برنامه های توسعه ای 
در ح��وزه آلومینیوم اظهارکرد: با برگ��زاری هدفمند و 
حضور شرکت های تقاضامند در این کنفرانس، می توان 
بیش از پیش برنامه های توس��عه ای بخ��ش آلومینیوم 
را دنب��ال کرد. عضو هی��ات عامل ایمیدرو، مش��ارکت 

ش��رکت های آلومینی��وم در تعیین عنوان کارگاه های آموزش��ی و 
پنل های تخصصی کنفرانس را مهم خواند و عنوان کرد: شرکت ها، 
س��ندیکای آلومینیوم و مجریان این کنفرانس با تشکیل کارگروه 
می توانند، نیازهای اساس��ی این صنعت را مورد بررسی قرار دهند.  

نعیمی همچنین با اشاره به ارتباط موثر سازمان ایمیدرو 
با دانش��گاه ها خاطرنش��ان کرد: تحریم، زمینه توسعه 
بومی سازی و اتکا به توان داخلی را فراهم و تقویت کرده 
و یک��ی از عوامل کلیدی در تحقق هرچه بهتر این مهم، 
تعامل صنعت و دانش��گاه خواهد ب��ود.  وی با بیان اینکه 
ایمیدرو با ۴ دانش��گاه علم و صنعت، شریف، امیرکبیر و 
تهران همکاری های گس��ترده ای را آغاز کرده اس��ت، عنوان کرد: 
ارتباط موثر این س��ازمان با دانشگاه ها و مراکز علمی از رویکردهای 
اصلی این سازمان است که در این زمینه شرکت ها با اعلام نیازهای 
خ��ود و همچنین حمایت ایمی��درو از ایده های دانش بنیان ها، این 

ارتب��اط را برقرار می کنن��د.   قائم مقام ایمیدرو با مهم برش��مردن 
حض��ور ش��رکت های آلومینی��وم در این روی��داد تخصصی تاکید 
ک��رد: ش��رکت های حوزه آلومینی��وم در برگزاری ای��ن کنفرانس 
مشارکت داشته باشند. در این نشست همچنین شهریار طاهرپور، 
مدیرعامل آلومینیوم جنوب )س��الکو( و احمد مجیدی مدیرعامل 
شرکت آلومینیوم ایران )ایرالکو( و نمایندگان شرکت های المهدی 
و جاجرم حضور داش��تند و به طرح نکات مورد نظر خود در صنعت 
آلومینیوم پرداختند. لازم به یادآوری است که ششمین کنفرانس 
و نمایشگاه بین المللی آلومینیوم ایران، ۲ اردیبهشت سال آینده با 

شعار بومی سازی، در تهران برگزار می شود. 

کنفرانس آلومینیوم تقاضامحور برگزار شود 
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 سارا اصغری: 
صنعت ف��ولاد جزو یکی از صنایع پیش��ران 
در کش��ور به ش��مار می رود که پس از انقلاب 
اس��لامی و در ۴ دهه گذش��ته، ایجاد و تا حد 
زیادی بومی س��ازی ش��ده و نس��بت به س��ایر 
صنای��ع دیگر از رش��د و توس��عه قاب��ل قبولی 
برخوردار بوده اس��ت، به گونه ای که رتبه دهم 
جهان��ی تولید ف��ولاد را برای ای��ران به ارمغان 
آورده اس��ت، ام��ا این صنعت مادر در کش��ور 
همواره به دلیل رش��د نامتوازن زنجیره در ۴۰ 
س��ال گذش��ته با چالش هایی روبه رو شده که 
هم اکنون به ش��کل های گوناگونی خود را بروز 

می دهد. 
چالش های 4 دهه فولاد  �

حی��دری،  محم��د 
مدیرعامل ش��رکت آرین 
درب��اره  غ��رب  ف��ولاد 
چالش های  و  دستاوردها 
صنعت فولاد در سال های 
گذش��ته در گفت وگ��و با  
روزگار مع��دن اظه��ار کرد:  صنع��ت فولاد در 
کش��ور جزو صنایعی به شمار می رود که پس از 
انق��لاب ایجاد و بومی س��ازی ش��ده اس��ت و 
هم اکنون ای��ران در رده ده��م تولید فولاد در 
جهان قرار دارد. همچنین این صنعت توانسته 
در زمین��ه اش��تغالزایی و ارزآوری نی��ز جایگاه 
قابل توجهی را به دست آورد. در حقیقت تولید 
ف��ولاد یک��ی از کم ارزش ترین دس��تاورد این 
صنعت به ش��مار می رود، چراکه این صنعت به 
خوبی توانس��ته اشتغالزایی و ارزآوری بالایی را 
نسبت به صنایع دیگر به خود اختصاص دهد و 
س��بب توس��عه یافتگی و تربیت نیروی انسانی 
شده اس��ت. علاوه بر این، میزان مصرف فولاد 
در هر کشوری نش��ان  دهنده توسعه یافتگی آن 

کشور به شمار می رود. 
حی��دری در ادامه خاطرنش��ان کرد:  صنعت 
فولاد به خوبی در ۴ دهه گذش��ته رش��د کرده 
است و نه تنها در س��ال های گذشته از واردات 
آن پیش��گیری ب��ه عمل آم��ده و از خروج ارز 
جلوگیری کرده اس��ت، بلکه هم اکنون در رده 
دهم تولید فولاد قرار داش��ته و جزو کشورهای 

صادرکننده فولاد نیز هستیم. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که مهم ترین 
آس��یب هایی صنعت فولاد در ۴ دهه گذش��ته 
به چ��ه عواملی برمی گردد، عن��وان کرد:  در ۴ 
دهه گذش��ته برنامه  جامعی برای صنعت فولاد 
داش��ته ایم ام��ا ای��ن موضوع که ش��رکت های 
گوناگ��ون از صنای��ع بالادس��تی ت��ا صنای��ع 
پایین دس��تی هر یک جداگانه فعالیت می کنند 
یکدیگ��ر ش��ده اند، ج��زو  وارد حوزه ه��ای  و 
آسیب های این صنعت به ش��مار می رود. برای 
نمون��ه، بخش معدن وارد حوزه فولادس��ازی و 
حوزه فولادس��ازی وارد بخش معادن شده و تا 

تملک آن پیش رفته  اند. 
مدیرعامل ش��رکت آرین ف��ولاد غرب ادامه 

داد: آس��یب دیگر نیز به حوزه پایین دس��ت و 
بخ��ش نوردکاری برمی گ��ردد که ظرفیت های 
بس��یاری در ای��ن بخش بیش از نی��از داخل و 
ظرفیت صادراتی ایجاد ش��ده و این موضوع در 
حال حاضر س��بب رقابت منفی بین نوردکاران 

شده است. 
حیدری در پاس��خ به این پرس��ش که برای 
ح��ل موض��وع ورود حوزه ه��ای گوناگ��ون در 
زنجیره فولاد به حیطه ه��ای همدیگر در حال 
حاضر چه باید کرد، گفت: س��اماندهی زنجیره 
ف��ولاد، نیازمن��د مدیری��ت واحدی اس��ت که 
واحدهای معدنی و ش��رکت های فولادی را به 
س��مت حوزه های خود سوق بدهد. اگر این دو 
بخش به سمتی رفته اند که تخصص آن دیگری 
بوده اس��ت با یک مدیریت واحد، می توان آنها 
را بیش��تر به س��مت حوزه های تخصصی خود 
بازگرداند تا حوزه ه��ای غیرتخصصی را واگذار 
کنن��د تا در آینده س��بب رقابت منفی در بازار 
نباش��یم، چراکه اگر هر بخشی در حوزه کاری 
خود رش��د و توس��عه پیدا کند، بدون شک در 
راس��تای توسعه فولاد کش��ور می تواند موثرتر 

گام بردارد. 
وی در پاس��خ به این پرسش که اگر واحدی 
تمام زنجیره را در اختیار باش��د آیا این موضوع 
قیم��ت تمام ش��ده را کاه��ش نخواه��د داد، 
اظهارکرد: داش��تن زنجیره برای ش��رکت های 

بزرگ می تواند مفید باش��د، اما ت��وان رقابتی 
برخ��ی ش��رکت های کوچ��ک ک��ه توانای��ی 
شرکت های بزرگ را نداشته و زنجیره ای را نیز 

در اختیار ندارند را کاهش می دهد. 
 مدیرعامل ش��رکت آرین فولادغرب در ادامه 
خاطرنشان کرد:  یکی از مشکلات ما در صنعت 
فولاد این اس��ت که سودآوری در بخش معدن 
بی��ش از بخش فولادس��ازی و محصول نهایی 
است و این موضوع می تواند جزو ایرادهای این 
زنجیره به شمار آید، چراکه با ایجاد ارزش افزوده 
باید به س��مت س��ودآوری بیش��تر رفت و این 
روند در زنجیره فولاد برعکس اس��ت؛ از این رو 
واحدهای فولادی ترجیح می دهند به س��مت 
تملک معدن پیش بروند تا س��ود بیش��تری را 
نصیب خود کنند و این موضوع به ضرر س��ایر 

واحدهای کوچک فولادی خواهد بود. 
حی��دری ادام��ه داد: در حقیقت این موضوع 
از آنجا ناش��ی می شود که س��ود زنجیره فولاد 
به درس��تی در این زنجیره توزیع نش��ده و این 
یکی دیگر از آس��یب های زنجیره فولاد اس��ت 
و هم اکنون س��بب نگرانی برخی ش��رکت های 
فولادی در زمینه تامین خوراک ش��ده اس��ت. 
حی��دری تاکید کرد: رفع این چالش ها نیازمند 
مدیریت واحدی اس��ت تا کنترل این آسیب ها 

را برعهده بگیرد و به حداقل ممکن برساند. 
وی همچنین در پاس��خ به این پرس��ش که 

ب��رای حل مش��کل واحده��ای ن��وردی که با 
م��ازاد تولید روبه ور هس��تند چ��ه راهکاری را 
می توان پیش��نهاد داد، اف��زود:  امروز هر اندازه 
که محصول نهای��ی صادر کنیم، در زمینه های 
و  ارزآوری  اش��تغالزایی،  مانن��د  گوناگ��ون 

درآمدزایی مالیاتی می توانیم بهتر باشیم.
حیدری گفت: در حوزه واحدهای نوردی نیز 
باوجود مازاد تولید قابلیت خوبی برای صادرات 
وج��ود دارد که می توان آنها را تش��ویق به این 
ام��ر کرد تا از ظرفیت بیش��تری برای صادرات 

بهره بگیرند. 
مدیرعامل ش��رکت آرین فولادغرب در ادامه 
خاطرنش��ان کرد : می توان واحدهای نوردی را 
نیز تقس��یم بندی کرد و واحدهایی که نزدیک 
مرز قرار دارند را به حوزه صادرات بیشتر سوق 
داد و واحدهایی ک��ه در مرکز ایران قرار دارند 

به تامین نیاز داخل تشویق کرد. 
کمبود آمارهای دقیق  �

س��یدرضا  همچنی��ن 
عض��و  شهرس��تانی، 
انجم��ن  هیات مدی��ره 
ف��ولاد  تولیدکنن��دگان 
ایران درباره صنعت فولاد 
در  آن  چالش ه��ای  و 
گفت وگو با روزگار مع��دن اظهار کرد: زنجیره 
ف��ولاد کش��ور در ۴ دهه گذش��ته ب��ه خوبی 
توانس��ته رش��د کند، اما این رش��د همواره با 
چالش های��ی هم��راه ب��وده اس��ت؛ یک��ی از 
چالش های این صنعت به بازار آن بازمی گردد. 
البت��ه ناگفت��ه نمان��د ک��ه یک��ی از مهم ترین 
چالش های ما در کش��ور موضوع تحریم هاست 
که سبب تورم در کشور و چالش در بازار فولاد 
شده است.  وی در ادامه خاطرنشان کرد:  یکی 

از مشکلات بازار فولاد، دستوری شدن این بازار 
اس��ت که با کاهش دس��توری آن باعث ش��ده 
دس��ت  ب��ه  مناس��ب  قیم��ت  ب��ا  محص��ول 
مصرف کنن��ده نرس��د. یکی از مش��کلات بازار 
کمبود ارز اس��ت و بازار صادرات ما نیز حمایت 
قابل قبولی ندارد و همین موضوع سبب آسیب 

رساندن دیدن به مشتری مداری شده است.
  وی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: به  طور کلی 
توازن لازم در زنجیره فولاد ایجاد نش��ده است. 
هم اکنون ش��اهد ای��ن موضوع هس��تیم که با 
وجود کمبود س��نگ آهن اما اقدام به صادرات 
آن می کنیم. از س��ویی با کمبود کنس��انتره و 
گندله روبه رو هستیم، چون سنگ آهن نداریم 
و این موضوع س��بب کمبود آهن اس��فنجی و 

اختلاف قیمت در زنجیره فولاد شده است.
  این عض��و هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد ایران در پاس��خ به این پرس��ش که در 
۴ ده��ه گذش��ته آیا زنجیره ف��ولاد را با توازن 
رش��د داده ایم، گفت: بدون شک مشکلاتی که 
هم اکنون در صنعت فولاد با آن روبه رو هستیم، 
از این موضوع نشات می گیرد که این زنجیره را 

با توازن رشد نداده ایم.
 این موضوع نیز از آنجا ناشی می شود که دولت 
و دس��ت اندکاران آمارهای دقیقی در دسترس 
نداش��ته اند و ب��دون مطالع��ه دقیق اق��دام به 
تاس��یس واحدهایی در سراسر کشور کرده اند، 
ای��ن همی��ن رو در این زنجیره ب��ا کمبودهایی 
روبه رو هس��تیم. اما هم اکنون با وجود انجمن 
تولیدکنندگان فولاد، این آمارها در حال به روز 
ش��دن هس��تند و کمبودهای ای��ن زنجیره به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گوشزد می  شود 
که امیدواریم وزارتخانه این گوشزدها را جدی 

بگیرد. 

محمد حیدری: یکی از مشکلات ما در صنعت فولاد 
این است که سودآوری در بخش معدن بیش از بخش 

فولادسازی و محصول نهایی است و این موضوع می تواند 
جزو ایرادهای این زنجیره به شمار آید

راه اندازی دفتر همکاری مشترک شرکت ذوب آهن اصفهان و دانشگاه آزاد 
محمدمهدی طهرانچی، عضو هیات امنا و رئیس دانشگاه 
آزاد و هیات هم��راه ضمن حض��ور در ذوب آهن اصفهان و 
گفت وگو با منصور یزدی زاده، مدیرعامل و دیگر مسئولان 
این ش��رکت، از خط تولید و پروژه های توس��عه ذوب آهن 
بازدی��د کردن��د. به گ��زارش روزگارمعدن، در ای��ن بازدید 
دفتر همکاری مش��ترک ذوب آهن اصفهان و دانشگاه آزاد 
اس��لامی طی آیین ویژه ای راه ان��دازی و از منظومه علمی 
ذوب آه��ن اصفهان رونمایی ش��د.  طهرانچی در حاش��یه 
ای��ن بازدید گفت: تولی��د ریل ملی باعث افتخار اس��ت و 
تلاش��گران ذوب آهن اصفهان یک بار دیگ��ر ما می توانیم 
را به منصه ظهور رس��اندند و پش��تیبان توسعه حمل ونقل 
ریلی کشور ش��دند.  وی افزود: امروز ش��اهد تحولاتی در 
ذوب آهن هس��تیم که پایه علمی و فناوری دارد و این امر 
نش��انگر مدیریت علمی در این مجموعه و تجربه گرانبهای 
بیش از نیم قرنی این ش��رکت اس��ت.  طهرانچی با اشاره 
به راه ان��دازی دفتر همکاری مش��ترک ذوب آهن اصفهان 
و دانش��گاه آزاد اس��لامی، اظهار کرد: این حرکت از س��ال 

گذشته با امضای یک تفاهمنامه آغاز شد. همچنین امروز 
از منظوم��ه علم��ی ذوب آه��ن اصفهان رونمایی ش��د که 
مش��تمل بر ۵۰۰ موضوع است که هر یک زمینه پژوهشی 
برای دانش��جویان کارشناسی ارش��د و دکتراست. وی ابراز 
امیدواری کرد که پروژه های مش��ترکی که بین ذوب آهن 
اصفهان و دانش��گاه آزاد اسلامی انجام می شود پشتوانه ای 
برای یک حرکت دانش بنیان موثر باش��د.  رئیس دانشگاه 
آزاد اس��لامی افزود: درحال حاضر شاهد پیشرفت روز به روز 
فناوری در جهان هستیم و رقابت به ویژه در مبحث قیمت 
تمام ش��ده با بهره گیری از دانش های جدید انجام می  شود. 
در این ش��رایط لازم اس��ت صنایع کش��ور بر لبه دانش و 
فناوری حرکت کنند.  طهرانچی گفت: امروز ش��اهد بودیم 
که روحی��ه بهره گیری از دانش و فناوری روز در ذوب آهن 
اصفهان وجود دارد و این امر علاقه بخش دانش��گاه را نیز 
برای همکاری و پش��تیبانی مضاعف می کن��د.  وی افزود: 
واحد ه��ای دانش��گاه آزاد در نجف آباد و لنج��ان به عنوان 
دو نقطه از یک ش��بکه ۴۰۰ واحدی پش��تیبان ذوب آهن 

هس��تند. در واقع دانش��گاه آزاد با اس��تعداد ۲۴ هزار نفر 
عضو هیات علمی، س��الانه ۶۰ هزار دانشجوی کارشناسی 
ارشد و ۱۰ هزار دانش��جوی دکترا همکاری گسترده ای با 
ذوب آهن اصفهان دارد.  رئیس دانشگاه آزاد اسلامی اظهار 
کرد: فراهم ش��دن فرصت های مطالعاتی کمک می کند که 
اس��تادان، ش��رایط صنعت را از نزدیک ببینند و این دفتر 
همکاری مش��ترک به این امر کمک بس��یاری می کند. بر 
این اس��اس دانش��جویان هم با موضوع هایی که محور آن 
حل مس��ئله اس��ت در ذوب آهن حضور می یابند تا ارتباط 
صنعت و دانش��گاه ثمربخش تر از گذشته باشد. وی افزود: 
هم اکن��ون بی��ش از ۷ هزار کش��ش موضوعی در س��طح 
پایان نامه در ذوب آهن اصفهان وجود دارد و بر این اس��اس 
فرصت پژوهش برای دانش��جویان فراهم اس��ت و این امر 
رابطه خوبی بین دانش��جو، ش��غل و صنعت ایجاد می کند. 
ی��زدی زاده نیز گفت: تفاهمنامه بین ذوب آهن و دانش��گاه 
آزاد در زمینه توس��عه فعالیت های پژوهشی، سال گذشته 
امضا ش��د و امروز بازدید ریاست دانش��گاه آزاد اسلامی از 

ذوب آه��ن با ه��دف تعمی��ق روابط، بررس��ی فعالیت های 
مشترک طی یک سال گذشته و همچنین راه اندازی دفتر 
همکاری مشترک ذوب آهن اصفهان و دانشگاه آزاد اسلامی 
انجام ش��د.  وی افزود: توس��عه صنعت و دانش��گاه موجب 
توسعه اقتصادی کشور است و در ذوب آهن اصفهان اولویت 
دارد. درحال حاضر با مدیریت خوب دکتر طهرانچی، رابطه 
بین صنعت و دانش��گاه توس��عه یافته و در مسیر درستی 
حرکت می کند. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان توسعه ارتباط 
صنعت و دانشگاه را موجب افزایش اشتغال، توسعه صنعت 
و پربارترش��دن فعالیت های دانشگاهی دانست و گفت: این 
مجتمع بزرگ صنعتی از تنوع رشته های تحصیلی و تجربه 
گرانبهایی برخوردار است اما بروزرسانی این دانش فقط از 
طریق ارتباط گسترده با دانشگاه امکان پذیر است.  گفتنی 
اس��ت در این بازدید پیام نجفی رئیس دانشگاه آزاد واحد 
خوراسگان ) اصفهان (، امیر رضا نقش رئیس دانشگاه آزاد 
واح��د نجف آباد و فرید نعیمی رئیس دانش��گاه آزاد واحد 

شهرضا نیز حضور داشتند. 
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روی خط خبر

»درآلو« کلیدی ترین طرح 
توسعه شرکت مس 

مدیرعام��ل ش��رکت م��س ب��ا بی��ان اینک��ه 
کلیدی ترین طرح توسعه ما درحال حاضر معدن 
مس درآلو است که ظرفیت تولید ۱۵۰ هزار تن 
کنسانتره مس را خواهد داشت گفت: تمام تلاش 
خود را خواهیم کرد که این پروژه تا پایان س��ال 

آینده وارد مدار تولید شود. 
به گزارش مس پرس، اردش��یر س��عدمحمدی 
پ��روژه  ای��ن  اف��زود:  خب��ر  ای��ن  اع��لام  ب��ا 
به تنهای��ی بی��ش از ۱۵۰۰ میلی��ارد توم��ان به 
 گ��ردش مال��ی ش��رکت م��س اضاف��ه خواهد

 کرد. 
وی تصری��ح کرد: علاوه بر این، برای مرحله ۳ 
تغلیظ سرچشمه و مرحله ۲ میدوک برنامه ریزی 
کرده ایم ت��ا این پروژه ها را طراح��ی و عملیاتی 

کنیم. 
س��عدمحمدی ادام��ه داد: ب��ا بهره ب��رداری از 
کارخانه های اسید و با توجه به نرخ کم اسید در 
نظر داریم با مش��ارکت بخش خصوصی کارخانه 
تولید اسید فسفریک که نرخ جهانی حدود ۶۰۰ 

دلار است را طراحی و راه اندازی کنیم. 
مدیرعام��ل ش��رکت م��س ب��ا اع��لام این که 
مذاک��رات مربوط به نوس��ازی و خرید تجهیزات 
روز انجام ش��ده و در حال عملیاتی شدن است، 
گفت: برای پیش��برد طرح های توس��عه نیازمند 
افزایش حج��م عملیات معدنکاری هس��تیم که 
درحال حاضر حدود ۱۸۰ میلیون مترمکعب است 
و ب��رای تحقق این اهداف نیاز داریم که به بیش 

از ۳۰۰ میلیون تن در سال برسیم. 
س��عدمحمدی افزود: برای توسعه شرکت مس 
برنامه داریم و مس هدفمند اس��ت و با همراهی 
همه کارکنان و س��هامداران روزهای قشنگی را 
برای مس به وجود می آوریم و ش��رکت مس را به 

شرکت نخست کشور تبدیل خواهیم کرد. 

 کاهش ۱۳.۸ درصدی 
تورم  در بخش معدن

مرک��ز آمار ایران گ��زارش داد: تورم نقطه به 
نقط��ه بخش معدن در فصل پاییز ۹۸ نس��بت 
به فصل تابس��تان، ۱۳.۸ واح��د درصد کاهش 

داشت. 
به گزارش چیلان، مرکز آمار ایران اعلام کرد: 
تغییرات شاخص نرخ تولیدکننده بخش معدن 
در فصل پاییز ۹۸ نس��بت به رقم مدت مشابه 
س��ال گذش��ته )تورم نقطه به نقطه(، به ۶.۳۷ 
درصد رس��ید. این رقم در ماه تابس��تان، ۵۱.۴ 

درصد بود. 
ت��ورم نقط��ه ب��ه نقط��ه مرب��وط ب��ه گروه 
اس��تخراج زغال س��نگ معادل ۱۰۹.۱ درصد، 
اس��تخراج کانه ه��ای فل��زی ۳۳.۶ درص��د و 
اس��تخراج س��ایر مع��ادن ۳۵.۴ درصد اس��ت. 
ت��ورم نقط��ه ب��ه نقط��ه در ۲ گ��روه عم��ده 
اس��تخراج کانه های فلزی و اس��تخراج س��ایر 
 معادن در مقایس��ه با فصل قبل کاهش داشته

 است. 
ن��رخ  کل  ش��اخص  میانگی��ن  تغیی��رات 
تولیدکننده بخش معدن در ۴ فصل منتهی به 
فصل پاییز ۹۸ نس��بت به دوره مشابه در سال 
قبل )تورم س��الانه( به ۵۲، ۰ درصد رسید که 
نس��بت به همین اطلاع در فص��ل قبل )۵۹.۲ 
درصد(، ۷.۲ واحد درصد کاهش نشان می دهد. 
در فصل مورد بررس��ی، تورم س��الانه مربوط 
به گروه اس��تخراج زغال س��نگ برابر با ۹۰.۳ 
درصد، استخراج کانه های فلزی ۵۳.۴ درصد و 

استخراج سایر معادن ۳۶.۴ درصد است. 
تغیی��رات ش��اخص ن��رخ تولیدکننده بخش 
معدن نس��بت به فصل قبل )ت��ورم فصلی( در 
فص��ل پایی��ز ۹۸ به ۶، ۵ درصد رس��ید که در 
مقایسه با همین اطلاع در فصل تابستان ۹۸، ۳ 

واحد درصد افزایش دارد. 
ت��ورم فصلی مربوط به گروه اس��تخراج زغال 
س��نگ معادل ۱۸.۳ درصد، استخراج کانه های 
فلزی ۵.۵ درصد و اس��تخراج سایر معادن ۶.۲ 
درص��د بوده اس��ت. تورم فصلی هر س��ه گروه 
عم��ده در مقایس��ه با فصل تابس��تان امس��ال 

افزایش داشته است.

مصطفی مولایی: اولین نشست خبری علیرضا جلالیان 
مدیرمجتم��ع محدوده های اکتش��افی خراس��ان جنوبی با 
اصحاب رسانه برگزار ش��د. مجتمع محدوده های اکتشافی 
خراس��ان جنوبی یکی از مجتمع های تابعه شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران اس��ت که از سال ۹۳ فعالیت خود 
را در این اس��تان با هدف توس��عه فعالیت ه��ای معدنی در 
مناطق محروم و کمتر توسعه یافته به صورت عملیاتی آغاز 

کرده است.
شناسایی�10محدوده�امیدبخش��

به گ��زارش خبرنگار روزگار معدن در خراس��ان جنوبی، 
علیرضا جلالیان در این نشس��ت خبر داد: بیشترین بودجه 

اکتشافی کشور به خراسان جنوبی تخصیص داده شد.
وی گفت: این اقدام بر اساس بیانات رهبر معظم انقلاب و 
در راستای تاکید رئیس جمهوری مبنی بر محرومیت زدایی 

انجام شده است. 
ب��ه گ��زارش روزگار معدن از خراس��ان جنوبی، جلالیان 
اف��زود: در س��ال ۹۴ تعداد ۳ پهنه اکتش��افی به وس��عت 
۱۴ه��زار کیلومترمربع از طریق س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراسان جنوبی در اختیار شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران قرار گرفت که منتج به شناسایی ۱۰محدوده 
امیدبخش به مس��احت تقریبی هزار کیلومترمربع ش��د که 

معدن روی ملوند یکی از این محدوده هاست.  
�4میلیون�و��910هزار�تن�کانسنگ�طلا �

مدیرمجتمع محدوده های اکتش��افی خراس��ان جنوبی با 
بیان اینکه مجتمع خراسان جنوبی تاکنون موفق به اخذ ۳ 
پروانه اکتشاف، یک گواهی کشف و ۳ پروانه بهره برداری در 
خراسان جنوبی شده اس��ت، بیان کرد: معدن طلای هیرد 
ب��ا ذخیره ۴ میلیون و ۹۱۰ هزار تن کانس��نگ طلا با عیار 

کمتر از یک گرم در شهرستان نهبندان واقع شده است. 
وی ب��ه مح��دوده مع��دن طلای هی��رد در شهرس��تان 
نهبندان اش��اره کرد و افزود: مطالعات اکتش��افی در معدن 
طلای هیرد در ۴ محدوده اکتش��افی انجام شده است و در 
محدوده ش��ماره یک اکتشاف عمومی و در محدوده شماره 
۳ اکتشاف تفصیلی صورت گرفته و منجر به کشف ذخیره 
شده و در سایر محدوده ها اقدامات اکتشافی در حال انجام 

است.
جلالیان با بیان اینکه اکتشافات تکمیلی در معدن شماره 

۳ هیرد انجام شده گفت: شرکت آبادراهان پارس بین ۱۰۰ 
تا ۱۵۰ میلیارد تومان س��رمایه گذاری کرده و برنده مزایده 
احداث س��ایت اداری، راهداری و خردایش است که اکنون 
بیش از انتظار پیشرفت فیزیکی داشته است و تا آخر سال 
تجهی��زات کارخانه آم��اده و در اواخ��ر خردادماه نصب در 

کارخانه آغاز خواهد شد. 
مدیر مجتمع محدوده های اکتش��افی خراسان جنوبی با 
بیان اینکه تولید این کارخانه ۱۰۰ کیلوگرم طلا در س��ال 
در نظر گرفته ش��ده است افزود: همزمان اکتشافات ذخایر 
جدی��د در معادن ش��ماره ۱ و ۲ و ۴ ص��ورت می گیرد به 
نحوی که اکتش��افات در معدن ۱ اواخر بهمن آغاز خواهد 

شد.
آغاز�عملیات�باطله�برداری�تا�پایان�سال���

مدیر مجتمع محدوده های اکتش��افی خراسان جنوبی با 
بیان اقدامات اکتش��افی انجام شده در معدن طلای هیرد، 
عنوان کرد: تاکنون ۱۳ هزار و ۶۷۱ متر حفاری انجام شده 
که از این میزان ۸ هزارمتر توس��ط ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایرانی و مابقی توس��ط سازمان زمین شناسی و 

اکتشافات معدنی کشور انجام شده است.

جلالی��ان بیان ک��رد: تاکنون ۱۰هزار تن کانس��نگ طلا 
برداش��ت و برای تس��ت ف��رآوری به مجتم��ع طلای موته 
اصفهان ارس��ال و از آن ۱۱ کیلوگرم شمش طلا استحصال 

شده است.
وی با اش��اره ب��ه اینکه در حال حاض��ر کارخانه فرآوری 
طلای هیرد ۳۵ درصد پیش��رفت فیزیکی دارد که تا هفته 
دول��ت س��ال ۹۹ تکمیل و افتتاح می ش��ود، گف��ت: اوایل 
اس��فندماه عملی��ات معدن��کاری معدن ط��لای هیرد آغاز 

می شود.
وی گف��ت: در مع��دن طلای هیرد برای ح��دود ۶۰ نفر 
اشتغال ایجاد شده است که در زمان بهره برداری و ساخت 

کارخانه به ۱۵۰ نفر افزایش می یابد.
جلالیان تاکید کرد: در راستای محرومیت زدایی که مورد 
تاکید رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهوری است تمام توان 
خ��ود را برای راه اندازی این کارخانه ب��ه کار گرفته ایم و تا 
در هفته دولت سال ۹۹ به مرحله پیش تولید طلا برسیم.

ذخیره�508هزارتنی�طلای�خونیک��
جلالیان در ادامه به معدن طلای خونیک اش��اره کرد و 
ادامه داد: طلای خونیک با ذخیره ۵۰۸ هزارتن کانس��نگ 

طلا و عیار ۰.۸درصد در شهرستان خوسف واقع است. وی 
یادآورش��د: در محدوده طلای هیرد یک مجموعه معدنی 
وجود دارد که دارای ۳ معدن دیگر است و قرار است برای 
ه��ر کدام یک پروانه جداگانه بگیری��م. امیدواریم تا ۳ ماه 
اول سال آینده اکتشافات به اتمام برسد و پروانه استخراج 
دریافت کنیم. وی یادآورش��د: پیمانکار در این معدن برای 
۸ نفر اش��تغال ایجاد کرده که بعد از اکتش��اف به ۲۴ نفر 

خواهد رسید. 
مدیر مجتمع محدوده های اکتش��افی خراس��ان جنوبی 
ب��ا اش��اره به معادن س��رب و روی منطقه بش��رویه گفت: 
باطله برداری معدن بیشه در این منطقه تا پایان ماه جاری 

انجام خواهد شد. 
وی ب��ا تاکی��د ب��ر اولویت اس��تفاده از نیروه��ای بومی 
یادآورش��د: حجم س��رمایه گذاری ها بس��یار بالاس��ت اما 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان، منابع طبیعی، 
 اس��تانداری و نماین��دگان مجل��س بس��یار ب��ه ما کمک 

کردند.
جلالی��ان با اش��اره به اینک��ه کارخانه ط��لای هیرد ۱۷ 
لیت��ر بر ثانیه آب نی��از دارد، عنوان کرد: ای��ن میزان آب 
مورد نیاز باید از ۳۰ کیلومتری این کارخانه تامین ش��ود. 
مدیرمجتمع محدوده های اکتش��افی خراس��ان جنوبی در 
ادامه گفت: تامین برق نیز افزون بر ۲۵۰میلیارد تومان آن 
هزینه دارد که نیازمند مش��ارکت چندین دستگاه اجرایی 

است. 
وی از انعق��اد تفاهمنامه دانش��گاه با مجم��ع خبر داد و 
بیان ک��رد: مطالعاتی درباره تامین آب م��ورد نیاز معادن 

سنگ های تزئینی و ساختمانی انجام می شود.
وی با تاکید بر اینکه براس��اس قول اس��تاندار گازرسانی 
تا اواخر امس��ال به منطقه انجام خواهد شد، افزود: وزارت 
نیرو، س��رمایه گذار ی��ا ایمیدرو برای تامین زیرس��اخت ها 
قادر به این هزینه کرد نیس��ت و یک مش��ارکت عمومی را 
می طلبد و اس��تانداری خراس��ان جنوبی در حال پیگیری 

این مهم است.
مدیر مجتمع محدوده های اکتش��افی خراسان جنوبی با 
اش��اره به نبود حمل و نقل ریلی درخراسان جنوبی، گفت: 
این در حالی اس��ت که حمل و نقل ریلی از الزامات معادن 

است.

نهبندان�طلایی�می�شود
مدیر�مجتمع�محدوده�های�اکتشافی�خراسان�جنوبی�خبر�داد:

صنعت مس، بی نظیر در سودآوری
مدیرعامل�شرکت�ملی�صنایع�مس�ایران�مطرح�کرد

 گروه معدن: 
بر اساس آخرین داش��ته های اطلاعاتی، ایران 
روی کمربن��د مس قرار گرفت��ه و از ذخایر مس 
پورفیری )ذخایر مس با گس��تردگی زیاد و عیار 
کم( خوبی برخوردار اس��ت. ذخایر مس ایران به 
طور عم��ده در کمربند فلززای��ی ارومیه- دختر 
قرار دارد و کارشناس��ان زمین شناسی پیش بینی 
می کنند مجموع ذخایر پورفیری کل کش��ور به 
۴ میلیارد تن رس��یده باشد. این ذخایر پتانسیل  
خوبی برای توس��عه بخش ه��ای مختلف صنعت 
مس در نقاطی از کش��ور ایجاد کرده اس��ت.  در 
حال حاضر عمده تولید کنسانتره مس از معادن 
سرچشمه، سونگون و میدوک است، ضمن اینکه 
تنوع ژنتیکی مس در معادن کش��ور وجود دارد 
که بس��یار دارای اهمیت است.  ذخیره معدنی از 
۲۲ میلیون تن مس خالص به ۳۴.۵ میلیون تن 
مس خالص در ایران افزایش افزایش یافته است. 
با افزایش ذخیره معدنی کش��ور هم اکنون ۴.۱۵ 
درص��د کل ذخایر جهان در اختیار ایران اس��ت 
و رتبه هش��تم را از این نظر در بین کش��ورهای 
جه��ان دارد. ش��یلی ب��ا ۱۷۰ میلی��ون تن رتبه 
نخس��ت ذخیره معدنی م��س را در اختیار دارد. 
با این حال از س��ال ۱۹۹۵ تا ۲۰۲۵ از یک س��و 
عیار مس کاهش پیدا کرده و از س��وی دیگر در 
دنیا سالانه حدود ۲درصد تقاضا برای مس ایجاد 
می شود. روند تولید کنس��انتره مس در این بازه 
زمانی نش��ان می دهد که تولید کنسانتره در این 
 CRU شرایط در حال افزایش است و بنا به آمار
تا ۵ س��ال آین��ده  ۲ . ۵میلیون تن ب��ه تقاضای 
جهانی مس افزوده می ش��ود. این تحلیلی است 
که مدیرعامل شرکت ملی مس از آینده بازار این 
فلز قیمتی دارد و به همین دلیل سرمایه گذاری 
در زمینه اکتشاف ذخایر مس را برای این شرکت 

پربازده و سودده قلمداد می کند. 
سرمایه�گذاری�های�سودده��

س��عدمحمدی  اردش��یر 
در حاش��یه  پیش  چندی 
یک نشس��ت خبری گفته 
بود: کشورهای توسعه یافته 
س��الانه چندتریلیون دلار 
در  س��رمایه گذاری 
زیرس��اخت ها یا در زمینه جایگزینی خودروهای 
الکتریک��ی به ج��ای خودروهای بنزین��ی انجام 
می دهند ک��ه اینها از مهم تری��ن دلایل افزایش 
تقاضای مس در این بازه زمانی و در آینده پیش 

رو است.
به گفته س��عدمحمدی، در حال حاضر میزان 
انرژی استفاده  ش��ده از نفت ۳۹ درصد است اما 

این رقم تا س��ال )۱۴۲۸شمس��ی( به ۱۹ درصد 
می رس��د اما این موضوع ب��رای انرژی برق کاملًا 
روند معکوس��ی طی خواهد ک��رد و از حدود ۱۳ 
درصد فعل��ی به حدود ۴۹ درص��د افزایش پیدا 

خواهد کرد. 
ب��ه گفت��ه وی، هزین��ه س��رمایه گذاری های 
توس��عه ای ش��رکت م��س یک میلی��ارد و ۸۰۰ 
میلیون یورو به علاوه ۱۳ هزارمیلیارد تومان است 
که با بهره برداری کامل آنها در سال ۱۴۰۲ شاهد 
 تولید بیش از ۴۶۵ هزار تن مس کاتدی خواهیم

 بود.
س��عدمحمدی اف��زود: ت��ا پایان س��ال جاری 
ظرفی��ت ذوب م��س کش��ور به ۴۰۰ ه��زار تن 
می رس��د و در حوزه تولید کاتد امسال به رکورد 
بالای ۲۶۰ هزار تن مس کاتدی خواهیم رسید و 
در س��ال بعد برای اولین بار بالای ۳۰۰ هزار تن 

مس کاتدی تولید خواهیم کرد.
وی با اش��اره ب��ه اینکه بهره ب��رداری از معادن 
مس درآل��و، دره زار، میدوک ۲ و س��اخت فاز ۳ 
تغلیظ سونگون از مهم ترین طرح های توسعه ای 

افزایش تولید کنسانتره است گفت: برای ۵ سال 
آینده ۵۵۰میلیارد تومان برای اکتشاف اختصاص 
می دهیم و ۲ میلی��ارد تن به ذخایر مس با عیار 

۰.۴درصد اضافه می کنیم.
مدیرعامل ش��رکت مس ادامه داد: در ۶ ماهه 
۹۸، ۳۶ هزارمت��ر حفاری کردی��م که برای کل 
س��ال ۸۰ هزار متر پیش بینی ش��ده است این 
درحالی اس��ت که در سال گذشته فقط ۳۴ هزار 

مترمربع اکتشاف انجام دادیم.
سعدمحمدی گفت: همچنین با انجام اکتشاف 
در س��ه معدن س��ونگون، سرچش��مه و میدوک 
توانس��تیم ذخایر را ب��ه بی��ش از ۵ میلیارد تن 
برسانیم و در کل محدودها ذخایر شرکت مس به 

۷ میلیارد و ۲۱ میلیون تن افزایش یافته است.
وی ادام��ه داد: یکی از اقدامات مهم ش��رکت 
مس که با ه��دف حفظ و صیانت از معادن مس 
در س��ال جاری انجام شده کاهش عیار برداشت 
از معادن به ۶۳درصد است در حالی که سال ۹۱ 
عیار برداش��تی ۰/۶۴۵درصد ب��ود و با وجود این 

موضوع تولید افزایش یافته است.

س��عدمحمدی در ادام��ه گفت: در ش��هریور، 
رکورد تولید کاتد در طول عمر شرکت را داشتیم 
و در ۶ ماه نخست س��ال جاری به تولید بیش از 
۱۳۲ هزار کاتد رس��یدیم که ۲۶ درصد از برنامه 
جلوتر بود. همچنین در تولید آند ۲۵ درصد و در 
تولید کنس��انتره مس و مس محتوی معدنی نیز 

بیش از ۵درصد رشد داشتیم.
مدیرعامل ش��رکت مس با اش��اره به عملکرد 
درخش��ان فروش در ۶ ماه نخس��ت س��ال جاری 
گف��ت: در ای��ن بازه زمان��ی به ف��روش بیش از 
۱۰هزار میلیارد تومان رسیدیم که معادل درآمد 
کل س��ال گذشته شرکت مس بود. در سال ۹۷، 
۴۷هزار تن صادرات داشتیم اما در۶ ماه سال ۹۸ 

صادرات به ۵۲هزار تن رسید.
چشم�انداز�مثبت��

در همین راس��تا مدیرعامل شرکت ملی مس 
در اظهاراتی جدیدتر گفت: در س��ال ۱۳۹۵، ۹۸ 
درصد بنگاه های معدنی مس جهان و در س��ال، 
۹۹ درصد شرکت های تولیدکننده مس سودآور 

بوده اند.
به گزارش مس  پرس، سعدمحمدی با بیان این 
مطلب اظهار کرد: کف سود بنگاه های تولید مس 
در جهان ۱۱۵۰دلار اس��ت و برخ��ی بنگاه  های 
با حجم تولید بالا س��ودی بی��ش از ۳۰۰۰ دلار 
داش��ته اند. با اشاره به عوامل بنیادی و تأثیرگذار 
بر آینده صنعت م��س و افزایش تقاضای جهانی 
مس به دلیل کمرنگ ش��دن نقش نفت در بخش 

انرژی تا سال ۱۴۲۸شمسی گفت: میزان مصرف 
نف��ت از ۳۹ درصد کنونی به ۱۳ درصد تا س��ال 
۲۰۵۰ کاه��ش و در مقابل میزان مصرف انرژی 
الکتریس��یته از ۱۹ درصد کنونی به ۴۹ درصد تا 

۳۰ آینده افزایش پیدا خواهد کرد.
وی اف��زود: رش��د مصرف انرژی  الکتریس��یته 
متضمن افزایش مصرف مس اس��ت به طوری که 
می��زان مص��رف م��س در خودروه��ای کنونی 
۸ کیلوگرم اس��ت؛ ای��ن در حالی اس��ت که در 
خودروهای الکتریکی بیش از ۸۹ کیلوگرم مس 
مصرف خواهد شد. س��عدمحمدی اضافه کرد: با 
در نظر گرفتن این عوامل است که اتحادیه اروپا 
در تدوین استراتژی های سرمایه گذاری برای یک 
دهه آینده، مس را در ردیف نخس��تین و برترین 

عنصر سرمایه گذاری قرار داده است.
س��عدمحمدی در ادام��ه ب��ا اش��اره به رش��د 
فعالیت های اکتشافی شرکت مس در سال جاری 
گفت: از ابتدای س��ال جاری تاکنون بیش از ۶۰ 
هزار متر عملیات اکتشافی انجام دادیم که نسبت 
به ۴۰ هزار متر فعالیت اکتش��افی س��ال گذشته 

رشد چشمگیری داشته است.
مدیرعامل شرکت مس با اعلام این خبر خوب 
که ذخای��ر مس ش��رکت افزایش چش��مگیری 
داشته اس��ت گفت: میزان ذخایر مس شرکت از 
۲۲ میلی��ون تن به ۳۴ میلیون تن افزایش یافته 
است و ایران جایگاه هشتم را در بین کشورهای 

دارنده ذخایر مس دارد.

رشد مصرف انرژی  الکتریسیته متضمن افزایش مصرف 
مس است. میزان مصرف مس در خودروهای کنونی 

۸ کیلوگرم است؛ در حالی که در خودروهای الکتریکی 
بیش از ۸9 کیلوگرم مس مصرف خواهد شد
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منیر حضوری: برای توسعه و افزایش ظرفیت معادن باید 
از ماش��ین آلات به روز اس��تفاده کرد و ب��ه فناوری های نوین 
مجهز بود. در واقع کلید رش��د معدن استفاده از ماشین آلات 
و ابزارآلات پیش��رفته است، اما افزایش نرخ ارز، کاهش ارزش 
ریال و تحریم ها ضمن اینکه تامین قطعات و ماش��ین آلات را 
برای بسیاری از معدنکاران کشور دشوار کرده موجب افزایش 
نرخ آن هم شده اس��ت. روزگار معدن درباره چرایی پرهزینه 
بودن تامین قطعات و ماشین آلات معدنی و مشکل معدنکاران 
در تامین قطعات و ماش��ین آلات روز دنیا با کارشناس��ان این 

حوزه گفت وگو کرده است.
خلاقیت�و�ابتکار�عامل�رشد�معدن���

جمشید ملارحمان، مدیرعامل شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر س��یرجان با 
بیان اینکه هیچ کس موافق گران شدن 
ماشین آلات و ابزار آلات معدنی نیست، 
ب��ه روزگار مع��دن گف��ت: علاقه من��د 
هس��تیم که ماش��ین آلات م��ورد نیاز 
بخش مع��دن به آس��ان ترین و ارزان ترین ش��کل ممکن در 

اختیار بهره برداران بخش معدن کشور قرار گیرد. 
مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر س��یرجان 
درباره علل گرانی ماشین آلات معدنی در کشور گفت: عوامل 
مختلفی می تواند موجب گرانی قطعات و ماشین آلات معدنی 
باش��د، اما یکی از علل مهم گرانی هر کالایی معادله عرضه و 
تقاضا است. وقتی تقاضا افزایش و عرضه کاهش داشته باشد 

در نتیجه با موج گرانی روبه رو هستیم. 
ملارحمان با اش��اره به توانمندی ه��ای گل گهر اظهار کرد: 
اینکه برخی می گویند به علت گرانی ماشین آلات ممکن است 
معادن تعطیل ش��وند را قبول ندارم. خوش��بختانه معادن در 
کشور ما رو به توس��عه هستند در نتیجه امکان تعطیلی آنها 

وجود ندارد. به طور مثال امس��ال ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گهر س��یرجان در تمام��ی زمینه های تولی��دی از جمله 
کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی رکورد زده است. همچنین 
در سرمایه گذاری و طرح های توسعه نیز اقدامات مثبتی انجام 

داده است.
او تاکید کرد: اگر خلاقیت و ابتکار لازم را داشته باشیم در 
هر ش��رایطی می توانیم در مسیر تولید و توسعه پیش برویم. 
بنابراین هرچند هر گرانی  بر نرخ تمام شده تاثیر می گذارد اما 
مجموعه های معدنی باید تدابیر لازم را داشته باشند تا بتوانند 
متناس��ب با ش��رایط وضعیت را مدیریت کرده و تولیدش��ان 

متوقف نشود. 
او درباره اهمیت برخورداری از ماش��ین آلات معدنی به روز 

اظه��ار کرد: مهم تری��ن نیاز تولید و توس��عه در بخش معدن 
مخصوصا در بخش اس��تخراج داش��تن ماش��ین آلات معدنی 
مرغوب اس��ت. همانطور که می دانیم اگر ماشین آلات بخش 
مع��دن گران باش��د طبیعتا ب��ر روی نرخ تمام ش��ده هم اثر 

می گذارد و در نهایت نرخ تولید را افزایش می دهد.
مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر س��یرجان در 
پایان اظهار ک��رد: بهره وری ماش��ین آلات و امکانات موجود، 
استفاده از نیروی کارشناس و فنی، دقت در تعمیر و نگهداری 
ماش��ین آلات و بومی سازی قطعات مورد نیاز از مواردی است 
که باید به آن توجه کرد. باور دارم توانایی تکنولوژیکی داخلی 
در حدی است که می توانیم بخش عمده ای از نیازهایمان را با 

استفاده از مهندسی معکوس افزایش دهیم. 

باید�با�دنیا�هماهنگ�شویم��
امی��د مق��دوری، رئیس هی��ات مدیره 
ش��رکت معدنی گهرروش با اش��اره به 
گرانی ماش��ین آلات معدنی در کش��ور 
گف��ت: ماش��ین آلاتی ک��ه وارد ایران 
می ش��وند به این خاطر ک��ه در داخل 
تولید نشده و همچنین به دلیل افزایش 

مخارج گمرکی و اداری بسیار پرهزینه تمام می شوند.
این فعال معدنی با اشاره به افزایش نرخ ارز و کاهش ارزش 
ریال اظهار کرد: بل��دوزر یا لودر چندین برابر نرخ اصلی وارد 
کشور می ش��ود، در نتیجه افزایش نرخ تمام شده ماشین آلات 
معدنی، معدنکاری را با مش��کل روبه رو کرده اس��ت. با توجه 
به این مس��ئله معدنکار ناچار اس��ت از دستگاه های قدیمی و 
س��نتی اس��تفاده کند و در نتیجه با مش��کلات زیادی روبرو 
می ش��ود. به طور مثال دس��تگاهی که ۲۰سال کارکرده است 
امروز مشکل تامین وسایل یدکی دارد و هزینه های گزافی را 
بر دوش معدنکار می گذارد. در نتیجه معدنکاران، هم از جهت 
تامی��ن ماش��ین آلات نو و هم از جهت تامی��ن قطعات جدید 

دچار مشکل می شوند. 
مقدوری درباره اینکه افزایش نرخ ماشین آلات معدنی برای 
اقتصاد کشور هزینه دارد، گفت: ماشین آلات معدنی نخستین 
ابزار دس��ت معدنکار است بنابراین باید سازوکاری اتخاذ شود 
که این به راحتی در اختیار معدنکار قرار گیرند. همان طور که 
می دانی��م روش های قدیمی دیگر کارایی ن��دارد و ما در این 
زمین��ه باید خودم��ان را با دنیا تطبیق دهی��م. او تاکید کرد: 
فراموش نکنیم هزینه های ماشین آلات وقتی افزایش پیدا کند 
دیگر معدنکاری صرفی ندارد. وقتی هزینه تامین یک بلدوزر 
به ۱ میلیارد تومان برس��د ادامه کار را برای فعالان معدنی با 

معضل روبه رو می کند.

رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: اکنون ۷۴ پروژه اکتشافی 
در فازهای اکتش��اف عمومی، تفصیلی و تکمیلی توس��ط ایمیدرو 
و مش��ارکت بخ��ش خصوص��ی در مناطق مختلف کش��ور در حال 
اجراس��ت. به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوس��ازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ایران، خداداد غریب پور در جلس��ه پایش 
اکتشاف ایمیدرو ضمن بیان این مطلب اظهار کرد: هدف از اکتشاف 
در ایمیدرو، س��رمایه گذاری، اح��داث کارخانه های فرآوری، تولید 
محصول، ایجاد اش��تغال و توس��عه اس��ت. وی افزود: به دنبال این 
هستیم تا همه محدوده های امیدبخش را پس از تعامل با نهادهای 
ذیربط و رفع مس��ائل موج��ود و در نتیجه دریافت مجوزهای لازم، 

طب��ق روال قانونی به بخش خصوصی واگ��ذار کنیم. رئیس هیات 
عام��ل ایمیدرو با اش��اره به شناس��ایی ۴۰۰ مح��دوده امیدبخش 
جدید در کش��ور، گفت: درحال حاضر، اکتش��اف پهنه ها در فازهای 
شناس��ایی و پی جویی در ۳۰ اس��تان شامل ۱۰۵ پهنه در بیش از 
۶۵۰ هزارکیلومتر مربع در حال اجرا است. وی افزود: از این میزان، 
۲۷۸ هزار کیلومتر مربع پهنه شناس��ایی، پی جویی، خاتمه یافته 
و آزاد ش��ده است. همچنین، ۳۸۴ هزار کیلومتر مربع پهنه بر روی 
مواد معدنی مختلف در حال اجراست. غریب پور با اشاره به افزایش 
عملیات اکتشافی ایمیدرو، شرکت های تابعه و کنسرسیوم اکتشافی 
در امسال تا ۱.۵ برابر سال گذشته، تصریح کرد: وضعیت پیشرفت 

واقعی طرح توانمندسازی بخش اکتشاف ۷۴.۴۶ درصد، پهنه های 
۱۳ گانه کنسرسیوم اکتشافی )پایا( ۷۷ درصد و شرکت ملی صنایع 
مس ۹۰ درصد است. وی ادامه داد: شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
نیز ۱۰ پهنه قبلی را تا فروردین آتی و ۱۰ پهنه جدید را تا پایان سال 
۹۹ تکمیل می کند. کل حفاری منطقه زرشوران ۳۰ هزار کیلومتر 
بوده که ۶۶ درصد جلوتر از برنامه است. رئیس هیات عامل ایمیدرو 
با بیان اینکه عملیات اکتشاف طلای سیاه جنگل در استان سیستان 
و بلوچس��تان پایان یافته و گزارش نهایی آن برای دریافت گواهی 
کش��ف به سازمان استان ارائه ش��ده است، گفت: این پروژه پس از 
تایید، وارد مرحله جذب مشارک خصوصی از طریق مزایده خواهد 

شد. وی ادامه داد: از این رو، نخستین معدن طلا در استان سیستان 
و بلوچستان راه اندازی خواهد شد. غریب پور با اشاره به برنامه های 
ایمیدرو در حوزه های جدید اکتشافی خاطرنشان کرد: این سازمان 
در نظر دارد در حوزه های جدید ش��امل تهیه و پیاده س��ازی بانک 
اطلاعاتی مکان محور GIS برای حفظ داده ها و مستندات مرتبط 
با آن و نیز اکتش��اف ذخایر پنهان و عمیق با اس��تفاده از روش های 
نوین اقدام کند. وی افزود: اکتشاف و فرآوری عناصر کمیاب و نادر 
خاکی با فناوری های ویژه، از دیگر برنامه های ایمیدرو در حوزه های 
اکتش��افی اس��ت که طرح پایلوت آن اجرا و هفته گذشته در مرکز 

تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران افتتاح شد.

بار�گران�ماشین�آلات�فرسوده�بر�دوش�معدنکاران

راه اندازی نخستین معدن طلای سیستان و بلوچستان در مرحله تایید و جذب مشارک خصوصی
رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد 

 منیر حضوری: 
باره��ا مطرح ش��د که وزارت صنع��ت،  معدن و 
تجارت موافق خام فروش��ی نیست و در سال رونق 
تولید باید م��واد خام معدنی را در کش��ور دارای 
ارزش افزوده و سپس صادر کرد؛ بنابراین از ابتدای 
مه��ر عوارض مواد خام معدنی افزایش یافته و ۲۵ 
درصد شد. اما این افزایش با مخالفت و نگرانی های 
بخش خصوصی روبه رو ش��د تا جایی که بالاخره 
در هفته گذش��ته این رقم کاه��ش یافت. روزنامه 
روزگار مع��دن درباره موض��وع افزایش و کاهش 
ع��وارض، نق��ش بخش خصوصی و س��ازمان های 
دیگر ازجمله سازمان زمین شناسی در رشد معادن 
کشور با جعفر س��رقینی، معاون پیشین معادن و 
صنای��ع معدن��ی وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت 

گفت وگو کرده است که می خوانید. 
گفتنی اس��ت داریوش اس��ماعیلی روز گذشته 
رسما جایگزین س��رقینی شده و به معاونت امور 
معادن و صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن و 

تجارت رسید.
ب�ا توجه ب�ه اینکه ع�وارض م�واد خام  �

معدن�ی کاهش یافته آی�ا می توانیم بگوییم 
تنه�ا  ع�وارض  افزای�ش  از  دول�ت  قص�د 

درآمدزایی بوده است؟
خیر، هدف دولت دوری از خام فروشی و تنظیم 
بازار داخلی بوده است. هرچند برخی دولت ها به 
ع��وارض به عنوان منبع درآمدی نگاه می کنند اما 
م��ا آن را درآمد نمی بینی��م. ضمن اینکه عوارض 
عدد قابل توجهی نبوده اس��ت که بخواهیم چنین 
نگاهی داشته باشیم. ش��اید از روزی که عوارض 
برقرار ش��د تا به امروز یعنی از اول مهر امس��ال 
تاکن��ون ۵۰ میلیارد تومان ه��م عوارض دریافت 
نشده است، بنابراین داشتن چنین نگاهی اشتباه 
اس��ت. به هرحال عوارض به نفع معدنکاران کشور 
کاهش یافت��ه اس��ت، به این ص��ورت که عوارض 
کرومیت از ۲۵ به ۱۰درصد، س��رب و روی از ۲۰ 
به ۱۲ درصد و کنس��انتره مس از ۱۰ به ۵ درصد 
کاه��ش یافته اس��ت. البته عوارض س��نگ آهن، 
کنس��انتره و گندل��ه ثابت ماند و ع��وارض آهن 
اس��فنجی نیز از صفر به ۱۰ درصد افزایش یافت. 
درم��ورد آهن اس��فنجی باید گفت ک��ه به دلیل 
ص��ادرات بی رویه قرار بر ممنوعیت آن ش��د ولی 
با توجه به مراجعاتی که تولیدکننده ها داش��تند 
کمیته مربوطه از ممنوعیت عدول کرده و عوارض 

آن را به ۱۰ درصد رساند. 

دلیل دولت از افزایش عوارض مواد خام  �
در ابتدای مهر چه بوده است؟

از س��ال ۱۳۹۲ وزارتخان��ه اقدامات��ی را برای 
جلوگیری از خام فروش��ی مواد معدنی انجام داده 
اس��ت و آن را به دو دسته اصلی تقسیم  کرده که 
یکی از آن موارد، ایج��اد محدودیت قانونی برای 

صادرات مواد خام معدنی بوده است. 
به ای��ن منظور معافیت ه��ای مالیاتی صادرات 
م��واد خام معدنی را برداش��تیم و قصد داش��تیم 
به وس��یله قانون و وضع عوارض حداقل ۵ درصد 
بر صادرات مواد خام برای س��ال ۱۳۹۷، ۸ درصد 
ب��رای امس��ال و ۱۰ درص��د برای س��ال آینده، 
خام فروش��ی را کنترل  کنیم. اق��دام دوم این بود 
که زنجیره تولید فولاد را کامل کنیم، به طوری که 

کل زنجی��ره فولاد که در س��ال ۹۲ حدود ۱۲۰ 
میلیون تن ظرفیت تولید داشت، امروز به حدود 
۲۱۰ میلیون تن رسیده و می توان گفت در مدت 
۵ س��ال ۹۰ میلیون تن به ظرفیت زنجیره فولاد 

اضافه  شده است.
بخ�ش خصوصی ب�اور دارد که به خاطر  �

افزایش عوارض ضرر کرده و حتی اجناس�ی 
به خاطر عوارض پشت گمرک ماند، شما چه 

پاسخی دارید؟ 
به خاطر عوارض هیچ جنسی در گمرک نمانده 
اس��ت، اگر هم این اتفاق افتاده بیش��تر به دلیل 
تس��ویه نکردن ارزی فعالان اقتصادی بوده است. 
ازنظر ما صادراتی که ارزآوری نداش��ته باشد و در 

سامانه نیما تسویه نشود، قابل قبول نیست. 

در واق��ع ارز حاصل از صادرات باید به کش��ور 
بازگردد و در سیس��تم بانکی کشور تسویه شود. 
هر فع��ال معدنی که م��اده معدنی ی��ا محصول 
صنعتی صادر می کند ب��ه این خاطر که از خاک 
کش��ور بهره می ب��رد، بای��د ارز آن را به کش��ور 
بازگردان��د و با مقررات بان��ک مرکزی هماهنگ 
باشد. همچنین فراموش نکنیم صادرات برای حل 
مش��کلات صنعت کشور است و باید به درد بقیه 
صنایع در داخل کش��ور بخورد. در مورد افزایش 
نرخ ارز، کاهش س��ود معادن و مش��کلات بخش 
خصوصی نی��ز باید گفت ما تاکی��دی نداریم که 
س��ود معادن کاهش پیدا کند ولی قوانین کشور 

باید رعایت شود. 
چ�ه پیغامی ب�رای بخ�ش خصوصی در  �

حوزه معدن دارید؟ 
خوشبختانه در شرایط تحریم رشد بخش معدن 
ادامه داشته اس��ت، بنابراین فعالان بخش معدن 
باید به کار خود ادامه دهند و  مطمئن باش��ند که 
کشور در بخش معدن مزیت های بالایی دارد که 
با تکیه بر آن می توانیم در بازارهای جهانی رقابت 
کنیم. با توجه به س��ال رونق تولید، پیام ما تلاش 
و تولید بیشتر است. توقع ما از معدنی ها این است 

که به تولید و تنوع تولید بیشتر توجه کنند.

نقش س�ازمان زمین شناسی را در رشد  �
معادن کشور به چه صورت می بینید؟

همه کار معدن از این س��ازمان شروع می شود، 
اگر ما به س��ازمان زمین شناس��ی بها ندهیم و به 
مطالعات آن در حوزه اکتش��اف توجه نکنیم در 
نتیجه توس��عه کش��ور و اقداماتمان در آینده به 

خطر می افتد. 
به این خاطر که ذخایر شناخته ش��ده کش��ور 
رو به اتمام اس��ت، اگر س��ازمان زمین شناس��ی 
اکتش��افات جدی��دی انجام ندهد ممکن اس��ت 
صنای��ع معدنی در دهه آین��ده با تهدیدی جدی 

روبه رو شوند. 
چ�را تا امروز برای این س�ازمان بودجه  �

کافی در نظر گرفته نش�ده اس�ت و همواره 
مشکل تامین مالی داشته است؟

س��ازمان زمین شناس��ی مورد بی مهری نبوده 
اما نس��بت به وسعتش بودجه کمی داشته است. 
البته امس��ال بودجه آن نسبت به سال قبل بهتر 
ش��ده اس��ت و اخیرا به دس��تور جناب وزیر قرار 
ش��د بودجه آن تغییر کند که امیدواریم در سال 
آینده وضعیت بهتری داش��ته باش��د. در افزایش 
بودجه سازمان، تورم را هم در نظر گرفته ایم و به 
افزایش قیمت ها هم توجه کرده ایم. ازآنجایی که 
س��ازمان زمین شناس��ی مقدمه کار معدن است، 
در نتیجه هر چه بیش��تر برای آن بودجه در نظر 

بگیریم همه نفع می بریم.
 ابت��دای کار تمامی صنایع، کارخانجات فولاد، 
م��س،  س��یمان، فلزات و شیش��ه از اکتش��اف و 
مطالعات س��ازمان زمین شناسی شروع می شود. 
بنابرای��ن امیدواریم در آینده نزدی��ک بتوانیم با 
مطالعات عمیق سازمان به ذخایر بیشتری دست 

پیدا کنیم. 
برنامه سال آینده وزارت صنعت، معدن  �

و تج�ارت ب�رای حمای�ت از این س�ازمان 
چیست؟

افزایش بودجه و واردکردن امکانات س��ازمان 
ب��رای مطالع��ات پهنه که توس��ط ایمی��درو یا 
سازمان های دیگر انجام می ش��ود از نکات مورد 

توجه ما برای سال آینده است. 
در واق��ع ق��رار ش��ده اس��ت ک��ه س��ازمان 
زمین شناس��ی در اولوی��ت اقدام��ات و مطالعات 
پهنه های ایمیدرو و بقیه شرکت های نیمه دولتی 
باش��د تا همه بتوانیم از امکان��ات موجود در این 

سازمان بهره ببریم.

افزایش۹۰ میلیون تنی ظرفیت زنجیره فولاد در ۵ سال
جعفر�سرقینی�در�جایگاه�معاون�امور�معادن�و�صنایع�معدنی�وزیر�صنعت،�معدن�و�تجارت�مطرح�کرد�

شفافیت 
لازمه فعالیت معدنی

دول��ت باید کار نظ��ارت بر مع��ادن را با دقت 
و ش��فافیت انجام دهد، به طور مث��ال اگر پروانه 
اکتش��اف ی��ا بهره ب��رداری را ب��ه گروه��ی ارائه 
می دهد قبل از آن باید وضعیت آن را در سامانه 
کاداستر مشخص کرده باش��د.  بااین همه وقتی 
فعال معدنی مح��دوده ای را ثبت می کند باید از 
ارگان های ذی ربط اس��تعلام بگیرد.  ارگان ها هم 
از قبل می دانند که کجاها را نباید و کجاها را باید 
در اختیار فعالان اقتصادی قرار بدهند.  بنابراین 
این مس��ئله می تواند باعث بروز مشکلاتی برای 
فعالان حوزه معدن شود. دراین بین اگر همه چیز 
ش��فاف ش��ود و دولت مش��خص کند که کجاها 
می شود معدنکاری کرد و کجاها نه، دیگر فعالان 
معدنی هم با مش��کل روبه رو نمی ش��وند. امتناع 
وزارت صنعت،  معدن و تجارت از شفاف سازی به 
این خاطر اس��ت که اگر از سازمان منابع طبیعی 
بخواهد مناطقی را مشخص کند، این ترس وجود 
دارد که این س��ازمان همه جا را به عنوان منطقه 
حفاظت شده تعیین  کند.  البته نباید تعامل میان 
این دو سازمان را نادیده گرفت اما می توان گفت 
هرچند این دو س��ازمان در کارهای انجام ش��ده 
تعامل نظر دارند اما در فعالیت هایی هم هیچ گونه 
هم��کاری ای  میانش��ان دیده نمی ش��ود.  بعضی 
مواقع هم فعال معدنی باید از چندین دس��تگاه 
استعلام بگیرد، محیط زیست، انرژی اتمی، اداره 
راه، میراث فرهنگی ازجمله بخش هایی هس��تند 

که فعال معدنی با آنها روبه رو است. 
اگر تنها در ۱۰ درصد این نهاد ها افرادی باشند 
که همکاری لازم را با معدنکار نداشته باشند در 
نتیجه زمینه برای بروز رانت فراهم می شود و فرد 
مسئول با اس��تفاده از قدرت خود رشوه دریافت 

می کند.
 به این ترتیب کسی که ثبت محدوده اکتشافی 
یا بهره برداری از معدن را انجام می دهد نمی داند 

در آینده چه جایی را به دست می آورد. 
اما اگر از ابتدا مشخص شود که مناطقی متعلق 
به اداره راه و محیط زیس��ت اس��ت و نباید در آن 
ورود کرد تکلیف معدنکار مش��خص می شود که 
کجا ورود کند و دیگر به دنبال استعلام  نمی رود 
که ممکن است رد شده و فرد دیگری از آن بهره 

برده یا از رانت استفاده کند.

تولید ۲۲.۷ میلیون تنی 
 گل گهر

 در ۱۰ ماهه امسال

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر موفق شد 
از آغاز امس��ال تا پای��ان دی ماه ۲۲ میلیون و 
۷۰۱ هزار و ۸۵۱ تن انواع محصولات داخلی و 

صادراتی تولید کند.
 به گزارش چیلان، بر پایه آمارهای منتشره 
سامانه کدال در این مدت ۱۲ میلیون و ۶ هزار 
و ۹۳۲ تن کنسانتره سنگ آهن و ۶۰۵ هزار و 
۸۷۲ تن کنسانتره سنگ آهن صادراتی در گل 

گهر تولید شد. 
ت��ا پایان دی ماه همچنین ۱۰۶ هزار و ۴۶۳ 
تن گندله ریزدان��ه داخلی و ۹ میلیون و ۹۸۲ 
هزار و ۵۸۴ تن گندله داخلی در این ش��رکت 
تولید ش��د. ۲ میلی��ون و ۱۵۱ هزار و ۸۷۴ تن 
از تولیدات یاد ش��ده مربوط ب��ه آماره دی ماه 

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر است. 
بر پایه این گزارش، مجموع فروش محصولات 
این ش��رکت در ۱۰ ماه امسال به ۱۰۶ هزار و 

۸۹ میلیارد و ۴۰۸ میلیون ریال رسید.

احمد مشکانی
کارشناس معدن 

ی 
ید

فر
دا 

 آی
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ید

فر
دا 

 آی
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هرچند برخی دولت ها به عوارض به عنوان منبع درآمد 
نگاه می کنند اما ما آن را درآمد نمی بینیم. ضمن اینکه 
عوارضی که از اول مهر دریافت شده عدد قابل توجهی 

نبوده است که بخواهیم چنین نگاهی داشته باشیم؛ 
شاید ۵۰ میلیارد تومان هم عوارض دریافت نشده باشد
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گامهایپرتردیددراحیایمعادنکوچک

اردیبهش��ت امس��ال ب��ود 
که به پیش��نهاد خانه معدن 
ایران و کارگ��روه معادن اتاق 
مع��ادن  احی��ای  بازرگان��ی، 
کوچک و متوسط مطرح شد 
و مرداد ماه نخستین همایش 
احی��ای معادن نی��ز برگزار و 

قرار بر این ش��د با حمایت ش��رکت های بزرگ معدنی و صنایع معدنی، مش��کلات 
معادن کوچک و متوس��ط غیرفعال بازبینی و این معادن دوباره راه اندازی شوند. در 
این میان، ش��رکت  تهیه و تولید مواد معدنی وابس��ته به ایمیدرو، مجری این طرح 
شد و انجمن های معدنی نیز در کنار این حرکت اعلام آمادگی کردند. با این حال، 
ش��رکت های معدنی تاکنون به تش��ریح اقدام های خود در ای��ن زمینه نپرداخته  و 
گزارشی در این باره رسانه ای نکرده اند. این در حالی است شرکت های بزرگ از ابتدا 
مدعی این امر بودند که وضعیت معادن کوچک و متوس��ط سال هاست مورد توجه 
شرکت شان قرار دارد. بخش  خصوصی نیز با وجود اعلام آمادگی های برای حمایت 
از این معادن در عمل گامی برنداشته  است.  شاید به این دلیل که همان ابتدای کار 
دولت و ایمیدرو در این عرصه ورود و تلاش کردند این حرکت شایسته را دولتی و 
هم��ان کندی و بطئیت را به آن تزریق کنند و آن را در کارنامه خود به عنوان یک 
عملکرد درخش��ان نش��ان دهند. این نکته ای بود که پیش از شروع نهضت احیا، از 
سوی بخش خصوصی واقعی و کوچک مورد تردید قرار گرفته و در همان همایش 
احیای معادن کوچک و متوسط آن را شوآفی دیگر از بخش دولتی قلمداد کردند. 
با وجود ش��رایط خاص کشور، جایگاه بخش معدن به عنوان یک پیشران اقتصادی 
بیش از هر زمان دیگر برجسته شده و انتظار می رفت برای تحرک اقتصاد، به معادن 
کوچک و متوس��ط که مزیت ایجاد و توزیع مناس��ب اشتغال، رفاه و ثروت در بین 
عموم افراد جامعه و مناطق کمتربرخوردار و محروم را دارد، توجه بیش��تری شود. 
آمار بخش معدن در جهان می گوید ۹8.3 درصد معادن کش��ور کوچک و متوسط 
تشکیل هستند که به طور عمده در دست بخش خصوصی قرار داشته و 8۵ درصد 
اش��تغال و ۶۵ درصد تولید در بخش معدن را برعه��ده دارند. ایران نیز می تواند از 
ای��ن فرصت به نح��و موثر و مطلوبی بهره بگیرد. هرچند از حق نباید گذش��ت که 
تلاش های خوبی در این زمینه انجام شده، اما جلب اعتماد بخش خصوصی، ثروتی 

است که آسان به دست نمی آید.

یادداشت

اخبارکوتاه

گندلهسازیمادکوشدرآستانهبهرهبرداری

سرقینیواسماعیلیتودیعومعارفهشدند

طرح: حسین  علیزادهاوضاع وخیم خودروسازی چین بعد از ویروس کرونا

کارتونروز

محبوبه ناطق 
 سردبیر

غریبپورخبرداد

احیایبیشاز130معدنکوچک
واقدامکلینیکیبرای۴77معدن

رئی��س هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: براس��اس آمارهای جدید 13۰معدن 
کوچک در طرح احیا، فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچک، احیا ش��ده است. 
به گفته غریب پور برای 477 معدن نیز، اقدام کلینیکی و راه حل ارائه شده است. 
به گزارش ایمیدرو، خداداد غریب پور در آیین امضای تفاهمنامه بین ش��رکت 
تهیه و تولید مواد معدنی ایران )ایمپاسکو( و شرکت سرمایه گذاری صدر تامین 
با موضوع »فعال سازی معادن کوچک و متوسط« افزود: بیش از 12۰۰ معدن در 
31 استان پایش و تاکنون افزون بر 13۰ معدن کوچک و متوسط مقیاس فعال 
شده است.  وی با بیان اینکه تعداد زیادی از معادن در طرح فعال سازی معادن 
کوچک، غیرفلزی است، گفت: ایمیدرو در اکتشافات، توجه خود را بیش از پیش 
به کانه های غیرفلزی معطوف کرده است.  غریب پور با اعلام اینکه در این طرح 
مش��ارکت با بخش خصوصی در اولویت برنامه های س��ازمان ایمیدرو قرار دارد، 
اظهارکرد: در طرح فعال سازی معادن کوچک بخش عمده ای از سرمایه گذاری ها 
ازسوی بخش خصوصی انجام می شود. غریب پور افزود: با توسعه معادن کوچک 
و متوس��ط، رونق تولید و اش��تغال زایی فراگیر در کشور را شاهد خواهیم بود و 
امیدواریم همگرایی ایجاد ش��ده بین دول��ت و بخش خصوصی در حوزه معدن 
و صنای��ع معدنی، زمینه اثرگذاری این حوزه در اقتصاد را بیش از پیش نمایان 
کند. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به مشارکت موثر شرکت های 
بزرگی همچون صدر تامین در اجرای برنامه های اکتشافی، اظهارکرد: در امسال، 
کنسرس��یومی متشکل از شرکت های بزرگ، اکتشاف در ۶۰هزار کیلومتر مربع 
را آغاز کرده اس��ت. رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره به وسعت فعالیت های 
ایمیدرو اعلام کرد: با فعال س��ازی معادن غیرفلزی، توسعه حوزه هایی همچون 
عناصر نادر خاکی و س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی نیز در اولویت برنامه های 

ایمیدرو قرار گرفته است.
رفع�نیازهای�صدر�تامین��

در ادامه این نشست، غلامرضا سلیمانی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر 
تامین نیز گفت: بر اس��اس سیاست های کلی ایمیدرو و شرکت تامین اجتماعی 
)شس��تا(، صدر تامین به عنوان یک هلدینگ تخصصی معدن و صنایع معدنی، 
توسعه برنامه های خود را در جهت امنیت معادن و سیاست های توسعه ای کشور 
تدوین کرده اس��ت. س��لیمانی با بیان اینکه چشم انداز فعالیت این هلدینگ در 
حوزه فلزی است، اظهارکرد: با توجه به فعالیت برخی شرکت های هلدینگ صدر 
تامین در زنجیره تولید و همچنین حضور آنها در بازار س��هام، به دنبال منتفع 
کردن س��هامداران از اقدامات توسعه ای هلدینگ هستیم. وی با اشاره به اینکه 
بیش از 2۰ ماده معدنی در 14 ش��رکت این هلدینگ فرآوری می شود، گفت: با 
هدف تکمیل زنجیره تولید، در نظر داریم با استفاده از ظرفیت های شرکت تهیه 
و تولید مواد معدنی ایران به شناس��ایی معادن مورد نیاز اقدام کنیم. مدیرعامل 
ش��رکت س��رمایه گذاری صدر تامین گفت: امیدواریم با امضای این تفاهمنامه، 
ش��رکت صدر تامین در اش��تغالزایی، رونق تولید و رفع نیازهای خود در حوزه 

معدن و صنایع معدنی، گام های موثری در تحقق اهداف توسعه ای بردارد.

مدیرعامل�مادکوش�در�گفت�وگو�با�روزگار�معدن�خبر�داد

 گروه معدن: 
ک��ه  مادک��وش  گندله س��ازی  واح��د 
به دلیل برخی مش��کلات در زمان خود به 
بهره برداری نرسید و راه اندازی نشد، اکنون 
در ایستگاه پایانی قرار گرفته و تست سرد 
آن انجام شده و در انتظار تست گرم است. 
صم��دی،  علیرض��ا 
مجتمع  مدیرعام��ل 
ی  ز له س��ا گند
در  مادک��وش 
گفت وگ��و با  روزگار 
مع��دن از راه اندازی 
قریب الوقوع فاز یک ای��ن واحد ۵ میلیون 

تنی گندله خبر داد. 
آخری�ن وضعی�ت واح�د گندل�ه   �

مادک�وش چیس�ت و چ�ه زمان�ی به 
بهره برداری رسمی می رسد؟ 

کل عملیات مکانیکال، نصب، ابزار دقیق 
و ب��رق واح��د مادکوش به پایان رس��یده، 
تست سرد آن انجام شده است و در مرحله 
شروع تس��ت گرم قرار داریم که به محض 
تامین کنس��انتره، وارد مرحل��ه راه اندازی 

می شویم. 
این پروژه درحال حاضر بیش از ۹8درصد 
پیش��رفت فیزیکی دارد و فع��لا مواد اولیه 
مورد نی��از آن با دس��تور آقای س��رقینی 
قرار اس��ت از 3 معدن بزرگ تامین ش��ود. 
ب��رای این واحد تولیدی مهم ترین موضوع، 
تداوم تامین مواد اولیه است، چراکه در غیر 
این صورت، اینجا فقط یک قبرستان آهن 

است. 
قرار نب�ود از طری�ق واردات مواد  �

اولیه را تامین کنید؟ 
مقرر ش��ده بود از م��واد اولی��ه وارداتی 
اس��تفاده کنی��م ک��ه ب��ا ش��رایط تحریم 
امکان پذیر نیس��ت یا بس��یار سخت است 
و ب��ه صرفه نیس��ت و باید ب��ه فکر تامین 
م��واد اولیه از داخل باش��یم. البته به دنبال 
تامین کنس��انتره تولید داخل��ی نیز بودیم 
و ب��ا تامین کنن��دگان داخلی ه��م مذاکره 
کردیم و روند تولید را مشروط به تخصیص 
دولتی نکردیم. در این میان، آنچه مس��لم 
اس��ت اینکه مادکوش یک واحد مگامدول 
با3میلی��ون تن ظرفیت اس��ت و نمی توان 
کنس��انتره مورد نی��از آن را از بازار داخلی 
تهیه ک��رد. این نکته ای اس��ت که باید در 

تخصیص های دولتی لحاظ شود. 

آیا واردات کنس�انتره سنگ آهن  �
توجیه اقتصادی دارد؟ 

باید ببینیم واردات کنس��انتره در انتهای 
خط تولید چه قیمت تمام ش��ده ای را به ما 
می ده��د. آیا فولادی که قرار اس��ت تولید 
شود بازار داخلی دارد یا اگر صادر می شود، 
نرخ صادراتی آن چقدر است؟ اینها عواملی 
است که صرفه اقتصادی واردات کنسانتره 
را مش��خص می کند و بای��د کل زنجیره را 
ببینی��م. امروزه اگ��ر بخواهیم کنس��انتره 
وارد و گندله تولید کنیم، نرخ تمام ش��ده 
از ن��رخ اعلامی دولت ب��رای فروش گندله 
بالاتر خواهد بود، چراکه تحریم هزینه های 
حمل، انتق��ال پول و... را بالات��ر می برد و 
فروش��نده وقتی می بین��د متقاضی مواد از 

ایران است نرخ را چرب تر اعلام می کند. 
ک�دام  � ش�ما  تولی�دی  گندل�ه 

مجموعه ه�ای ف�ولادی را پش�تیبانی 
می کند؟

تامین کننده کنس��انتره  وقت��ی دول��ت 
م��ا می ش��ود در ف��روش گندله نی��ز تابع 
سیاس��ت های دولت هس��تیم. اگر خارج از 
سیس��تم دولتی، کنسانتره را تامین کنیم، 
بازه��م واحدهای فولادی همجوار را تامین 

خواهیم کرد. 
اس�تان هرم�زگان دارای ذخای�ر  �

س�نگ آه�ن هماتیت�ی اس�ت؛ برای 
برنام�ه  س�نگ ها  ای�ن  اس�تحصال 
توسعه ای برای تولید کنسانتره دارید؟ 
سنگ آهن اس��تان پایه هماتیتی دارد و 
ب��رای فرآوری آن نیازمند آب هس��تیم، یا 
اینکه فناوری باید وجود داش��ته باشد که 
آن را به نوعی کنس��انتره تبدیل کنیم که 
قابلیت مصرف در کارخانه های گندله  سازی 
داش��ته باش��د که محص��ولات آن خوراک 
واحده��ای فولادس��ازی ب��ه روش احیای 
مستقیم اس��ت. باید کل این زنجیره را در 

نظر بگیریم.
با این حال، درحال حاضر این دانش هنوز 
و قابلیت انتقال آن به کارخانه وجود ندارد. 
ش��اید دانش در دانش��گاه یا شرکت هایی 
وجود داش��ته باش��د، اما هنوز این شرایط 
ایجاد نش��ده ک��ه وارد فرآیند کاری معدن 
شود و س��نگ را به کنس��انتره با عیار ۶۶ 
ت��ا ۶7 درصد تبدیل کند ک��ه بتوان از آن 
گندله  تولید کرد. البته فناوری وجود دارد 

که سنگ آهن را به عیار ۶2 برساند. 

گروه س��رمایه گذاری ارزش، این فرآیند 
را پی��ش ب��رده و حتی با ش��رکت تهیه و 
تولید مواد معدنی قراردادی منعقد کرده تا 
معادن کوچک مقیاس را احیا و واحدهای 
کوچک مقیاس کنسانتره سنگ آهن ایجاد 
کنند. البته مادکوش توان مصرف کنسانتره 
آهن هماتیت��ی را دارد و می تواند از ۶۰ تا 
1۰۰ درصد کنسانتره سنگ آهن هماتیتی 

را وارد خط تولید خود کند. 
چه تفاوت�ی با خط تولید گندله ای  �

ک�ه س�نگ آه�ن مگنتیت�ی مصرف 
می کند، دارد؟ 

در فرآیند تولید تغییراتی ایجاد ش��ده تا 
بتواند کنس��انتره س��نگ آهن هماتیتی را 

مصرف کند. 
تولیدکنندگان س��نگ آهن ادعا کردند 
که آمادگی استحصال سنگ آهن هماتیتی 
جنوب کش��ور که معمولا دولتی ها مایل به 

ورود به آن نیستند را دارند. 
ژنز س��نگ آه��ن هرم��زگان به گونه ای 
اس��ت ک��ه دان��ش اس��تحصال آن هن��وز 
عملیاتی نش��ده اس��ت. با این ح��ال، این 
استحصال و استخراج ادعا شده بدون واحد 
کنسانتره سازی یعنی صادرات سنگ آهن. 
پ��س باید یک ش��رط برای ه��ر فعالیت 
استحصال س��نگ آهن بگذارند که سنگ 
اس��تخراج ش��ده ص��ادر نش��ود. البته یک 
معدن��کار در بخش خصوصی منافع خود را 
دنبال می کند؛ در همه جای جهان چنین 
است، این دولت ها هستند که منافع کلی را 
دنبال می کنند و نیاز زنجیره های گوناگون 

را می بینند. 
در صنعت فولاد ی��ک روش تولید برای 
تبدیل مس��تقیم س��نگ آهن خام به آهن 
اس��فنجی وجود دارد ک��ه SLRN نامیده 
می ش��ود. دانش��گاه ش��ریف، دانشگاه های 
دیگر و حتی ش��رکت های ف��ولادی مانند 
تمام واحدهای پژوهشی جهان اقدام هایی 
در این راس��تا انجام داده اند. ما نیز به دنبال 
اس��تفاده از نتایج پژوهش ه��ای اخیر برای 

تولید آهن اسفنجی هستیم. 
آق�ای س�رقینی مع�اون معدن�ی  �

پیشین وزارت صنعت، معدن و تجارت 
که اوایل هفته ج�اری جای خود را به 
آقای داریوش اسماعیلی داد، به شدت 
از  داش�ت  رویک�رد ضدخام فروش�ی 

جانشین ایشان چه انتظاری دارید؟ 

ضمن تش��کر از زحمات دکتر سرقینی و 
آرزوی موفقیت برای دکتر اس��ماعیلی، از 
مجموعه مدیران ارش��د زحمتکش وزارت 
صنع��ت،  معدن و تج��ارت انتظ��ار دارم با 
حمای��ت از واحدهای تولید کننده داخلی و 
ایج��اد ارزش افزوده در زنجیره تولید، باعث 
رون��ق هر چه بیش��تر و روزاف��زون در این 

بخش مهم اقتصاد کشور شوند. 
شرکت س�رمایه گذاری ارزش چه  �

واحدهایی را دارد؟ 
گ��روه س��رمایه گذاری ارزش یک معدن 
س��نگ آهن به نام مادکانسار دارد و سنگ 
آه��ن هماتیت��ی و گاه مگنتیت��ی تولی��د 
می کن��د. عم��ده محص��ولات تولیدی این 
مع��دن درحال حاض��ر ب��ه کارخانه ه��ای 
س��یمان اطراف ارسال می شود. البته ایجاد 
واحد فرآوری و پرعیارس��ازی س��نگ آهن 
دانه بندی شده نیز در دستور کار قرار دارد. 
گروه ارزش، یک ش��رکت دیگر نیز به نام 
مادش��یمی دارد که در سال 13۹4 مجوز 
تاسیس یک واحد تولید کنسانتره آهن در 
منطق��ه ویژه بندرعباس برای آن ش��رکت 
صادر ک��رد، اما متاس��فانه ای��ن مجوز در 
دوره های بعدی تمدید نش��د و فعالیت آن 
متوقف شد. قرار بود این شرکت یک واحد 
با ظرفی��ت تولید س��الانه 2.۵ میلیون تن 
کنسانتره س��نگ آهن در کنار گندله سازی 
مادکوش ایجاد کند. حتی زمین مورد نیاز 
آن را در منطق��ه ویژه خریداری کردیم اما 
باوجود دس��تور صریح وزی��ر وقت صنعت، 
 مع��دن و تجارت، مجوز تاس��یس کارخانه 
تمدید نشد. این در حالی است که این واحد 
قرار بود سنگ های گوناگون با 4 ژنز  سنگ 
آهن کشور شامل هماتیت تا مگنتیت را به 
کنسانتره با عیار ۶7 درصد برساند. گفتنی 
است که درهمان سال افزون بر 2۰ میلیون 
تن سنگ آهن به طور عمده دانه بندی شده 
از بندر ش��هید رجایی هرمزگان صادر شد، 
در حالی که این س��نگ  آهن می توانس��ت 
در این کارخانه به کنس��انتره  تبدیل شود. 
میزان سنگ آهن خام مورد نیاز این واحد 
تولید کنس��انتره ح��دود ۵ میلیون تن در 
س��ال برآورد ش��د که می توانس��ت معادن 
کوچک بس��یاری که نهایت تولید س��الانه  
آنه��ا ب��ه ۵۰۰ هزارتن می رس��ید را فعال 
کند. بحث پرعیارس��ازی باطله های معادن 
بزرگ مقیاس نیز مط��رح بود چراکه عیار 

س��نگ آهن ورودی می توانست حدود 3۰ 
درصد باشد. ازس��وی دیگر، برای مدیریت 
باطله های این کارخانه نیز فناوری استفاده 
در فرآیند تولید آس��فالت با کیفیت بالاتر 

بررسی شد. 
ای�ن مج�وز درحال حاض�ر قاب�ل  �

پیگیری نیست؟ 
این گروه آمادگی دارد در صورت تمدید 
این مجوز تاسیس و تامین منابع مالی مورد 
نیاز، عملیات اجرایی این پروژه را آغاز کند. 
در نوب��ت قبل یک ش��رکت اروپایی معتبر 
برنده مناقصه ما بود که اس��ناد و تضامین 
کافی برای تبدیل سنگ آهن با عیار حتی 
حدود 3۵ درصد به کنس��انتره ۶7 درصد 
را ارائ��ه داد. ی��ک کارگروه مهندس��ی نیز 
مدارک ارائه شده را بررسی و تایید کردند 
ک��ه این فعالیت قابلیت اج��را دارد. اگر آن 
زم��ان مجوز صادر می ش��د تا امس��ال این 
واحد کنسانتره س��ازی آم��اده بهره برداری 
بود و مش��کلی برای تامی��ن خوراک واحد 

گندله سازی مادکوش نداشتیم. 
س�رمایه گذاری واحد گندله سازی  �

مادکوش چقدر است؟ 
یورو  ارزی 1۵7میلیون  س��رمایه گذاری 
و س��رمایه گذاری ریالی نی��ز 3۰۰میلیارد 
تومان اس��ت. تا امروز بیش از یک میلیون 
و ۵۰۰ نفر-روز ایجاد اشتغال کرده و 1۶۰ 
نفر نیز برای فاز یک جذب نیرو داشته ایم. 
منابع مال��ی ارزی از طری��ق بانک صنعت 
و مع��دن و صندوق توس��عه ملی به میزان 
13۰ میلیون یورو و مابقی س��رمایه مورد 
نیاز ارزی و ریالی از طریق صاحبان س��هام 

تامین شده است. 
گفتنی اس��ت که برخی تجهیزات اصلی 
خ��ط تولید از س��ازندگان معتب��ر اروپایی 
تامین  ش��ده و بخش هایی از مشترکات فاز 
دوم ایجاد ش��ده اس��ت. این واحد به زودی 
و قبل از پایان س��ال جاری به بهره برداری 
خواهد رس��ید که فاز ی��ک و دو هر کدام 
به طور اسمی 2.۵ میلیون ظرفیت دارند که 
ت��ا 3.4 میلیون تن در هر فاز قابل افزایش 
اس��ت و در مجموع دسترس��ی به ظرفیت 
تولید سالانه 7 میلیون تن در آینده نزدیک 
برای این واحد قابل تحقق خواهد بود. فاز 
2 گندله س��ازی مادک��وش نی��ز 3۰درصد 
پیش��رفت فیزیکی دارد و ب��رق، آب و گاز 
مورد نیاز آن خریداری و نصب شده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشست شورای معاونان این وزارتخانه با اشاره به جهش های انجام 
شده در بخش های گوناگون کشور، گفت: در حوزه های گوناگون صنعتی و معدنی کشور پیشرفت ها 
کاملا اثرگذار و مثال زدنی هس��تند.  به گزارش ش��اتا، رضا رحمانی افزود: فقط در زنجیره تولید فولاد، 
تولید 2 هزار و 3۰۰ تنی در ابتدای انقلاب به بیش از 23۰میلیون تن رسیده که موید رشد 1۰۰ برابری 
در این بخش اس��ت. وی اضافه کرد: آمار افزایشی تولیدات در سایر اقلام از جمله مس، آلومینیوم و...، 
کاملا چش��مگیر اس��ت.  گفتنی است در پایان این نشست، جعفر س��رقینی، معاون پیشین معدنی و 
صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت تودیع و به جای وی، داریوش اس��ماعیلی در این سمت 
معرفی شد.  رحمانی در این راستا با اشاره به اقدام های انجام شده درباره تهیه نقشه راه معدن کشور، 
گفت: با توجه به تاکیدات رئیس جمهوری درباره توجه به توان و ظرفیت های بخش خصوصی، تفویض 
اختی��ارات و همچنین تس��ریع در انجام واگذاری ها با رعایت تمامی ضواب��ط قانونی، تصریح کرد: در 
تنظیم بازار صنایع معدنی گام های برداش��ته شده باید تکمیل ش��وند و افزایش تولیدات محصولات 
نهایی صنایع معدنی و صادرات آن جانش��ین خام فروش��ی در این بخش شود. وی خاطرنشان کرد: در 

حوزه معادن توجه به ابعاد گوناگون برنامه محوری انقلاب معدنی باید در اولویت قرار گیرد.
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